

ករណីសង្ឃកថា

សម្រាប់បដិសេធចិត

និពន្ធបណ្ឌិត

យន - ចន់

ការផ្សាយរបស់

តូប ៧២ , ៧៣ ផ្សារអូរឫស្សី

ក.ស ២៥៤៨

គ.ស ២០០៤

ផ្សាយចេញពី

www.haotrai.com

ចែករំលែកបច្ចុប្បន្នភាពដោយ



អារម្ភកថា

ដោយយល់ឃើញថា ព្រះករុណាគ្រប់ព្រះអង្គដែលជាធម្មកថិកថ្មី មានការសង្ស័យឡើងឆ្ងល់ជាច្រើនអង្គក្នុងអាទិសង្សនៃបុណ្យមួយៗ ព្រោះកម្រនឹងជួបប្រទះឱ្យបានសព្វគ្រប់ណាស់ បើបានសិក្សាខ្លះៗ មកហើយ ក៏នៅតែមិនគ្រប់គ្រាន់ ដ្បិតមាននៅតែតម្រាមផ្សេងៗ ពីគ្នា ជាហេតុនាំឱ្យលំបាកក្នុងការស្រាវជ្រាវ ។

ហើយម្យ៉ាងទៀត បើមានខ្លះមកហើយក៏ដោយក៏នៅតែពុំទាន់បំណងនៃការសិក្សានៅឡើយ ។

ព្រោះបើមានធម្មាធិដ្ឋាន ខ្លះបុគ្គលាធិដ្ឋាន. មានបុគ្គលាធិដ្ឋាន ខ្លះធម្មាធិដ្ឋាន ។

ចំណែកអាទិសង្សកថានេះ មានទាំងពីរចំណែកគឺ ធម្មាធិដ្ឋាន និងបុគ្គលាធិដ្ឋានភ្ជាប់ជាមួយគ្រប់ៗ អាទិសង្សទាំងអស់ រៀបលែងតែកន្លែងខ្លះដែលមានន័យស្រដៀងគ្នានឹងខាងដើមស្រាប់នោះ មិនបាច់ដាក់មកទេ ព្រោះនាំឱ្យមានទំព័រច្រើននេះម្យ៉ាង. ម្យ៉ាងទៀត វាជាការសាំដដែលៗ ទៅវិញ ។

សៀវភៅនេះកើតឡើង មិនមែនគ្រាន់តែបណ្តាហេតុដូចខាងលើនេះប៉ុណ្ណោះទេ. ជាពិសេសព្រះករុណាគ្រប់ព្រះអង្គដែលគង់សិក្សាធម្មវិន័យ វត្តនរោតិបតី ស្រុកសង្កែ-បាត់ដំបងជាដើម លោកមានពុទ្ធដីកាជួនលើកចំណុចនេះទៀតថា ទោះបីរវល់យ៉ាងណាក៏ដោយក៏ត្រូវតែឆ្លៀត ឱកាសរៀបរៀង

សៀវភៅអាទិសង្ស័យនេះឱ្យខាងតែបាន ព្រោះវាជាការងាយដល់កុលបុត្រ
អ្នកត្រូវការសិក្សា ។

ហើយជាចាំបាច់បំផុត ដល់ធម្មកថិកថ្មីដែលត្រូវការទេសនា-អាកាត់
សេចក្តីអ្វីមួយដែលជាប់ទាក់ទងផ្លូវលោក-ផ្លូវធម៌ តាមទ្រឹស្តីពុទ្ធនិយម-
ខេមរនិយម ។

ព្រះពុទ្ធដីកាព្រះករុណាគ្រប់ព្រះអង្គ ដែលផ្ទុយចេញពីព្រះឱស្ឋចុង
ក្រោយនេះស័ក្តិសិទ្ធិណាស់ ហាក់ដូចជាកូនសរទិព្វមួយបោលទម្លុះបេះដូង
ខ្ញុំព្រះករុណា ឱ្យអត់ទ្រាំពុំបាន ខានពុំកើត ក៏លែលកន្លៀតឱកាសពីការនិពន្ធ
សៀវភៅផ្សេងៗ មានអលង្ការដួង-កិច្ចសំខាន់ដែលពលរដ្ឋឯករាជ្យត្រូវដឹង-
និងសៀវភៅបកិណ្ណកធម៌ពិសេសជាដើម មកខំស្រាវជ្រាវក្បួនខ្នាតដទៃ និង
តាមការចេះចាំមកពីដើមខ្លះ ចងក្រងឡើងជាសៀវភៅ "អាទិសង្ស័យ" ។
ដែលព្រះករុណាកំពុងអាននៅព្រះហស្តនេះឯង ។

សៀវភៅនេះទោះបីយ៉ាងណា ក៏ខ្ញុំព្រះករុណាមានសេចក្តីសង្ឃឹម
យ៉ាងមាំមាំ នឹងបានជានាវាដ៏តូចមួយសម្រាប់ព្រះករុណាគ្រប់ព្រះអង្គឆ្លងផុត
ពីអន្លង់នៃការសង្ស័យ-ងឿងឆ្ងល់ពុំខានឡើយ. ជាអន្លង់ដែលខ្ញុំព្រះករុណា
ធ្លាប់បានហែលឆ្លងរួចមកហើយ ។

ខាង បញ្ចប់ ខ្ញុំព្រះករុណាសូមនិមន្តព្រះតេជះគុណ អស់លោកទាំង
ឡាយ ដែលពោរពេញទៅដោយបច្ចេកទេសខាង "អត្តតម្កីរភាព" មេត្តាចារ
បំពេញនូវបន្ទាត់ណាដែលឃ្លាតចាក សំយោគព្យញ្ជនៈ អក្ខរាវិរុទ្ធ វោទវត្ថុ

ល្ងះ ឃ្លា ភាសាបាលីសេចក្តីសម្រាយនោះឱ្យទាន ដើម្បីឱ្យបានជាតម្រាមួយ
ដ៏ល្អ សមតាមបំណងនៃសិក្ខាកាមកុលបុត្រទាំងឡាយសម្រាប់សិក្សាបណ្តុះ
និស្ស័យ សតិ បញ្ញា ស្មារតី. តទៅ ។



ដោយវិរយភាពដែលបានខិតខំទ្រាំអង្គុយបង្ហូរទឹកខ្មៅនៅលើក្រដាស
នេះ គឺជាបុព្វលាភមួយដ៏វិសេស. សូមជូន-ប្រគេនចំពោះបុព្វការីជនទាំង
ឡាយ មានមាតា-បិតា និងគ្រូឧបជ្ឈាយ៍អនុស្សាវរីណ្ណជាដើម សូមលោកទាំង
នោះប្រកបដោយនិរទុក្ខ-និរភ័យ មានព្រះជន្មវស្សាទីឃាយុយ័នយូរដរាបដល់
រយព្រះវស្សា ។

សូមសាគលលោកសន្តិភាព !

សូមសាសនាព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធប្រតិស្ឋាននៅអស់កាលដ៏យូរ !

និពន្ធបណ្ឌិត

យិន វង់

មាតិកាធម៌

លេខរៀង	ទំព័រ
(១-) ទានមានឋានៈផ្សេងៗគ្នា -----	១
២- អានិសង្សរបស់បុគ្គលអ្នកមានសទ្ធា ៥ យ៉ាង -----	២
៣- សម្បត្តិរបស់ជនអ្នកមានសទ្ធាមិនដែលវិនាសសាបសូន្យ ជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន -----	២
៤- ទានបានមគ្គ ៣ យ៉ាង -----	៤
៥- អានិសង្សទាន-បុគ្គលាធិដ្ឋាន -----	៤
៦- អានិសង្សអាមិសទាន ៥ យ៉ាង -----	៥
៧- អានិសង្សអាមិសទាន-បុគ្គលាធិដ្ឋាន -----	១០
៨- សម្បទាធម្មជាតិធ្វើទានឱ្យមានផល ៣ យ៉ាង -----	១៤
៩- ទានដែលមានផលានិសង្សច្រើន -----	១៥
១០-) សីលសម្បត្តិានិសង្សកថា -----	១៦
១១- អានិសង្សសីល ៥ -----	១៧
១២- អានិសង្សសីល-បុគ្គលាធិដ្ឋាន -----	២០
១៣- អានិសង្សអ្នកសំដែងធម៌ ៥ យ៉ាង -----	២២
១៤- ឧបនិស្ស័យការស្តាប់ធម៌ ៤ យ៉ាងទៀត -----	២៣
១៥- ផលនៃការស្តាប់ធម៌ ៤ យ៉ាង -----	២៣
១៦- អានិសង្សអ្នកស្តាប់ធម៌ ៥ យ៉ាង -----	២៤

១៧-	អានិសង្សនៃការស្តាប់ធម៌-បុគ្គលាធិដ្ឋាន	២៤
១៨-	អានិសង្សបុណ្យ ៥ យ៉ាង	២៨
១៩-	អានិសង្សបុណ្យជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន	២៨
(២០)	អានិសង្សកថិន ៥ យ៉ាង របស់ភិក្ខុ	៣៤
២១-	កថិនទាន	៣៥
២២-	កថិនទានានិសង្សកថា	៣៨
២៣-	អានិសង្សខន្តី ៥ យ៉ាង	៣៩
២៤-	អានិសង្សខន្តីបុគ្គលាធិដ្ឋាន	៤០
(២៥)	អានិសង្សកតញ្ញ ៤ យ៉ាង	៤២
២៦-	អានិសង្សកតញ្ញបុគ្គលាធិដ្ឋាន	៤២
២៧-	អានិសង្សមេត្តា ១១ យ៉ាង	៤៤
២៨-	អានិសង្សមេត្តា-បុគ្គលាធិដ្ឋាន	៤៦
២៩-	អានិសង្សសមាធិភាវនា ៥ យ៉ាង	៥២
៣០-	ភាវនាបានសម្រេចផល ៣ យ៉ាង	៥៤
៣១-	អានិសង្សចំរើនភាវនា-បុគ្គលាធិដ្ឋាន	៥៤
(៣២)	ធុតង្គកថា	៥៦
៣៣-	អានិសង្សក្នុងបំសុក្ខលិកង្គ ១២ យ៉ាង	៥៨
៣៤-	អានិសង្សក្នុងតេជីវិកង្គ ១១ យ៉ាង	៦០
៣៥-	អានិសង្សក្នុងបិណ្ឌបាតិកង្គ ១៥ យ៉ាង	៦១

៣៦- អានិសង្សក្នុងសបទានចារិក្នុង ៨ យ៉ាង ----- ៦៣

៣៧- អានិសង្សក្នុងឯកាសនិក្នុង ៨ យ៉ាង ----- ៦៤

៣៨- អានិសង្សក្នុងបត្តិចិន្តិក្នុង ៦ យ៉ាង ----- ៦៤

៣៩- អានិសង្សក្នុងខលុបច្ឆារភត្តិក្នុង ៥ យ៉ាង ----- ៦៥

៤០- អានិសង្សក្នុងអារញ្ជិក្នុង ៨ យ៉ាង ----- ៦៦

៤១- អានិសង្សក្នុងរុក្ខមូលិក្នុង ៦ យ៉ាង ----- ៦៧

៤២- អានិសង្សក្នុងអញ្ចេកាសិក្នុង ៥ យ៉ាង ----- ៦៨

៤៣- អានិសង្សក្នុងសោសានិក្នុង ១០ យ៉ាង ----- ៦៨

៤៤- អានិសង្សក្នុងយថាសន្តិក្នុង ៦ យ៉ាង ----- ៧០

៤៥- អានិសង្សក្នុងនេសជ្ជិក្នុង ៥ យ៉ាង ----- ៧១

៤៦- អានិសង្សបញ្ញា ៤ យ៉ាង ----- ៧២

៤៧- អានិសង្សបញ្ញា បុគ្គលាធិដ្ឋាន ----- ៧២



ទានមានឋានៈផ្សេងគ្នា



ទាយកឱ្យទានដល់បដិគ្គាហកៈ ថ្នាក់ជាន់ទាបនិងថ្នាក់ជាន់ខ្ពស់ ដែល
មិនមានគុណវិសេស និងមានគុណវិសេស តិចច្រើនជាងគ្នានោះមានអំណោយ
នៃអានិសង្សផ្សេងគ្នាយ៉ាងនេះគឺៈ

ឱ្យទានដល់សត្វតិរច្ឆាន បានអានិសង្សមួយរយជាតិ. ឱ្យទានដល់មនុស្ស
បុថុជ្ជនទ្រុស្តសីល បានអានិសង្សមួយពាន់ជាតិ, ឱ្យទានដល់មនុស្សបុថុជ្ជនមាន
សីល បានអានិសង្សមួយក្រាន់ជាតិ. ឱ្យទានដល់បុគ្គល (តាបស) ខាងក្រៅពុទ្ធ
សាសនាដែលមានសេចក្តីនឿយណាយក្នុងកាម បានអានិសង្សមួយសែនកោដិ
ជាតិ. ឱ្យទានដល់បុគ្គលដែលប្រតិបត្តិដើម្បីធ្វើឱ្យជាក់ច្បាស់នូវសោតាបត្តិផល^(១)
បានអានិសង្សរាប់ពុំបានប្រមាណពុំអស់ឡើយ ។ ចំណែកខាងសោតាបន្នបុគ្គល
ក្តី បុគ្គលដែលប្រតិបត្តិដើម្បីធ្វើឱ្យជាក់ច្បាស់នូវសកិទាតាមិផលក្តី សកិទា-
តាមិបុគ្គលក្តី បុគ្គលដែលប្រតិបត្តិដើម្បីធ្វើឱ្យជាក់ច្បាស់នូវអនាតាមិផលក្តី
អនាតាមិបុគ្គលក្តី បុគ្គលដែលប្រតិបត្តិដើម្បីធ្វើឱ្យជាក់ច្បាស់នូវអរហត្តផលក្តី
ព្រះអរហន្តជាសាវ័ករបស់ព្រះតថាគតក្តី ព្រះបច្ចេកសម្ពុទ្ធក្តី ព្រះតថាគត ជា
ព្រះអរហន្តសម្មាសម្ពុទ្ធក្តី មិនបាច់និយាយ គឺថាមានអានិសង្ស ច្រើនលើស

(១) សូម្បីឧបាសកដល់ត្រឹមតែសរណគមន៍ ៣ ក្តី កាន់សីល ៥ ក្តី សីល ១០ ក្តី
សាមណេរ ឬ ភិក្ខុទើបនឹងបួសបានមួយថ្ងៃក្តី ភិក្ខុមានវត្តប្រតិបត្តិយូរហើយក្តី ភិក្ខុទ្រទ្រង់
វិបស្សនាក្តី ទាំងអស់នេះ ឈ្មោះថាប្រតិបត្តិដើម្បីធ្វើឱ្យជាក់ច្បាស់នូវសោតាបត្តិផល ។

ប្រមាណនឹងរាប់ថាចំនួនប៉ុណ្ណោះប៉ុណ្ណោះពុំបានឡើយ ។

អានិសង្ខរមគ្គបុគ្គលអ្នកមានសទ្ធា ៥ យ៉ាងគឺ:

- ១- បថមំ អនុកម្មន្តិ កុលបុត្រអ្នកមានសទ្ធា ព្រះតថាគតតែង
អនុគ្រោះមុនគេ.
- ២- បថមំ ឧបសំកម្មន្តិ កុលបុត្រអ្នកមានសទ្ធា ព្រះជាម្ចាស់ចូលទៅជិត
មុនគេ.
- ៣- បថមំ បដិគណ្ណន្តិ កុលបុត្រអ្នកមានសទ្ធា ព្រះជាម្ចាស់ចូលទៅ
ទទួលទានមុនគេ.
- ៤- បថមំ ធម្មុទេសនំ កុលបុត្រអ្នកមានសទ្ធា ព្រះជាម្ចាស់សំដែងឱ្យ
ស្តាប់មុនគេ.
- ៥- សត្តលោកំ ឧបបដ្ឋិតិ កុលបុត្រអ្នកមានសទ្ធា រមែងទៅកើតក្នុង
ទេវលោកគឺស្ថានសួគ៌ ។

សម្បត្តិរបស់ជនមានសទ្ធាវិនិច្ឆ័យវិនិច្ឆ័យ

សារបសុន្យ ជាបុគ្គលវាចិជ្ជាន

ឡើងព្រាហ្មណ៍សម្លាប់ក្នុងភ្នំធម្មិនាន

កាលពីព្រេងនាយ មានព្រាហ្មណ៍ម្នាក់មានសទ្ធាជឿស៊ីបក្នុងព្រះពុទ្ធ

សាសនា ជាអ្នកពេញចិត្តក្នុងការធ្វើទាន ។ ព្រាហ្មណ៍នេះកាលមាតាបិតារៀប
 ឱ្យមានគូស្រករ បានចែកទ្រព្យសម្បត្តិជាច្រើនស្មើភាគនឹងបងប្អូនរបស់គាត់
 ដល់ពេលក្រោយមកព្រាហ្មណ៍នេះទៅជាអ្នកក្រដើរសុំទានគេ ឯបងប្អូនទាំង
 ប៉ុន្មានសុទ្ធតែជាអ្នកមានទ្រព្យ ប៉ុន្តែគេមិនដែលឱ្យវត្ថុអ្វីបន្តិចបន្តួចដល់
 ព្រាហ្មណ៍នោះឡើយ. ពួកជនទាំងឡាយតែងហៅព្រាហ្មណ៍នោះថា ទុគ្គត-
 ព្រាហ្មណ៍ ។

ឯទុគ្គតព្រាហ្មណ៍នោះ មានកូនប្រុសមួយរូប ជាទីស្រឡាញ់ពេញចិត្តនៃ
 ឪពុកមាតានិងម្តាយមីងក្រៃពេក ។ ថ្ងៃមួយមានព្រះអរហន្តមួយអង្គនិមន្តទៅ
 បិណ្ឌបាត ទុគ្គតព្រាហ្មណ៍ឃើញហើយមានសេចក្តីជ្រះថ្លានិមន្តចូលទៅផ្ទះ
 ដើម្បីទទួលភត្ត លុះលោកចូលទៅគង់ហើយ ទូលលោកឱ្យរង់ចាំបន្តិច ទើប
 គិតគ្នាប្តីប្រពន្ធថា យើងបានអ្វីធ្វើចង្កាន់បើក្នុងផ្ទះយើងសូម្បីតែអង្ករ ១ គ្រាប់
 ក៏គ្មានផង ទុគ្គតព្រាហ្មណ៍នឹកឃើញថា បងប្អូនយើងស្រឡាញ់កូនយើងណាស់
 បើយើងយកកូនទៅដាក់នៅមាត់រូងនាគរាជក្រោយផ្ទះយើង នាគនឹងខាំស៊ី
 មួយរំពេច ហើយយើងទៅប្រាប់បងប្អូនថា កូនស្លាប់ឥឡូវបាននិមន្តលោក ១
 អង្គមកធ្វើបុណ្យឱ្យវា ។ បងប្អូនយើងមុខតែយកអង្ករត្រីជាដើមមកឱ្យធ្វើ
 ចង្កាន់លោកមិនខាន. លុះគិតហើយក៏យកកូនទៅដាក់មាត់រូងនាគរាជពួនចាំ
 មើល ។ នាគរាជកាលបើឮក្លិនមនុស្សហើយក៏ស្ទុះចេញមក ។

ដោយគុណនៃសទ្ធាពិតប្រាកដរបស់ព្រាហ្មណ៍និងអានុភាពនៃអាយុរបស់
 កុមារនោះមិនអស់ផង ក៏បណ្តាលឱ្យនាគរាជនោះភ្ញាក់ផ្អើលនឹងកុមារស្ទុះរត់

ចេញទៅ ជ្រុះកែវពីក្នុងមាត់ក្បែររន្ធ ។ កុមារឃើញកែវភ្លឺៗ រើសយកមកកាន់
 លេង ។ ឯមាតាបិតាឃើញកាន់កែវដូច្នោះ ក៏ស្ទុះទៅយក កូននិងកែវមក.
 កែវនោះល្អក្រៃលែងរកកាត់ថ្លៃមិនបាន យកទៅលក់ឱ្យសេដ្ឋីក្នុងនគរនោះ គេ
 មិនហ៊ានទិញព្រោះគ្មានលុយឱ្យ. ទុកត្រាហ្នួតក៏បញ្ជាក់កែវទុកនឹងសេដ្ឋីសិន
 សុំយកម្ហូបចំណី-បាយសម្លមកប្រគេនលោក ។ ដល់ពេលក្រោយបានយកកែវ
 ទៅថ្វាយព្រះរាជាៗ ទ្រង់តាំងឱ្យធ្វើជាសេដ្ឋីក្នុងនគរនោះ. ដល់អស់អាយុបាន
 ទៅកើតស្ថានសួគ៌ទៀត ។

រឿងនេះបំភ្លឺឱ្យឃើញថា សទ្ធាបើមានពិតប្រាកដមាំមួនចំពោះបុគ្គល
 ណាហើយ អាចរក្សានូវទ្រព្យសម្បត្តិដែលបំរុងនឹងវិនាសមិនឱ្យវិនាស ហើយ
 ញ៉ាំងប្រយោជន៍ដែលជននោះប្រាថ្នាឱ្យសម្រេចបានដូចបំណង សមដូច
 ពុទ្ធភាសិតថា:

“សទ្ធា សាធុបតិដ្ឋិតា” សទ្ធាដែលបុគ្គលបានតម្កល់ស៊ីបំហើយ
 អាច ញ៉ាំងប្រយោជន៍ឱ្យសម្រេចបាន ។

ទានបទបុគ្គ ៣ យ៉ាង គឺ:

- ១- សោតាបត្តិមគ្គ, ២- សកិទាតាមិមគ្គ, ៣- អនាតាមិមគ្គ ។

អាណិសង្សទាន ជាបុគ្គលវិជ្ជាទាន

រឿងសុខសាមណេរ

កាលភើតថា “តត្តតតិកបុរស”

សេចក្តីថា កាលកន្លងទៅហើយ មានកូនសេដ្ឋីក្នុងក្រុងពារាណសីម្នាក់
ឈ្មោះ គន្ធកុមារ ។

កាលបិតាធ្វើមរណកាលទៅ ព្រះរាជាទ្រង់ព្រះរាជទាននាទីជាសេដ្ឋី
ដល់កុមារនោះ ។ លំដាប់នោះនាយឃ្នាំងបានបើកទ្វារឃ្នាំង បង្ហាញទ្រព្យដល់
គន្ធសេដ្ឋីនោះថាៈ បពិត្រលោក! ទ្រព្យប៉ុណ្ណោះជារបស់បិតាលោក. ប៉ុណ្ណោះជា
របស់ជីតាលោក ។ សេដ្ឋីរមិលមើលគំនរទ្រព្យហើយពោលថាៈ "ម្តេចក៏ជីតា
និងបិតាអញមិនជញ្ជូនយកទ្រព្យទាំងនេះទៅជាមួយផង? ជនទាំងអស់នោះ
ទុកទ្រព្យឱ្យនៅ ហើយទៅដៃទទេ នេះព្រោះតែខ្លួនមនុស្សពាល". "ឯអញនឹង
ស៊ីទ្រព្យទាំងនេះឱ្យអស់ហើយសឹមទៅ" ទើបគាត់ចំណាយទ្រព្យ ១ សែន
កហាបណៈ ឱ្យជាងចាត់ចែងធ្វើបន្ទប់ទឹករចនាដោយកែវផលិត. ចំណាយ ១
សែនកហាបណៈឱ្យធ្វើផែនការសម្រាប់ដូតទឹក ក៏រចនាដោយកែវផលិតដែរ.
ចំណាយ ១ សែនកហាបណៈ ឱ្យធ្វើបល្ល័ង្កសម្រាប់អង្គុយ. ចំណាយ ១ សែន
កហាបណៈ ឱ្យធ្វើភោជន. ចំណាយ ១ សែនកហាបណៈឱ្យធ្វើមណ្ឌបត្រង់
កន្លែងបរិភោគភោជនាហារ. ហើយឱ្យ ១ ពាន់កហាបណៈជាថ្លៃភោជនក្នុង
វេលាព្រឹក. ១ ពាន់កហាបណៈក្នុងវេលាព្រឹក. បើក្នុងថ្ងៃពេញបូណិមី គាត់
ចំណាយ ១ សែនកហាបណៈសម្រាប់ភោជន. ចំណាយ ១ សែនកហាបណៈ
សម្រាប់តាក់តែងនគរ. ហើយឱ្យទូងភេរីប្រាប់មហាជនឱ្យមកមើលគាត់
បរិភោគ ។ សម័យខាងក្រោយមក មានមនុស្សអ្នកស្រុកក្រៅម្នាក់ មក
សំណាក់នៅផ្ទះសំឡាញ់ម្នាក់ក្នុងក្រុងនោះ ។

ជូនជាថ្ងៃនោះត្រូវលើថ្ងៃពេញបូណ៌មី. ក៏បុរសសំឡាញ់ បបួលទៅ
 មើលគន្ធសេដ្ឋីបរិភោគ ។ ឯតាមវាសី (បុរសអ្នកនៅស្រុកក្រៅ) បានទៅដល់
 បានឃើញសិរិវិលាសដ៏អស្ចារ្យ បានផុតនិរន្តរភាព ក៏អត់ទ្រាំពុំបាន. ទើប
 ស្រែកយ៉ាងខ្លាំងបីដងថា: បពិត្រលោកសេដ្ឋី! ខ្ញុំប្របាទក្រាបប្រណិបតន៍ ។
 គន្ធសេដ្ឋីសួរថា: នរណាហ្នឹង ? អ្នកឯងមកពីណា? មានការអ្វី? តាមវាសី
 ឆ្លើយថា ខ្ញុំប្របាទ លោក. ខ្ញុំប្របាទមកពីស្រុកក្រៅ. មានសេចក្តីស្រែកឃ្លាន
 ចង់ទទួលទានភត្តក្នុងភាជនរបស់លោកនេះណាស់. សូមលោកឱ្យទាន ១ ដុំ
 មក ។ សេដ្ឋីថា អញមិនអាចឱ្យឯងបានទេ ។ ឱលោកម្ចាស់អើយ ! ខ្ញុំប្របាទ
 បើមិនបានទទួលទានបាយនេះ មុខជាស្លាប់ឥឡូវនេះមិនខាន ។

អើ បើដូច្នោះ ចូរអ្នកឯងធ្វើការក្នុងផ្ទះអញ ៣ ឆ្នាំចុះ. អញនឹងឱ្យភត្ត ១
 ភាជនដល់អ្នកឯង ។ បុរសនោះ ក៏លះបង់ប្រពន្ធ-កូន ហើយចូលមកធ្វើការ
 ឈ្នួលអស់ ៣ ឆ្នាំ ដើម្បីយកភត្ត ១ ភាជន ។

ទើបគេហៅគាត់ថា: "ភត្តភតិកបុរស" ដូច្នោះជាប់តមក ។ លុះដល់
 កំណត់ថ្ងៃតំបន់៣ឆ្នាំ ក៏ពួកអ្នកចាត់ចែងភត្តទៅជំរាបសេដ្ឋី ។ ទើបសេដ្ឋីឱ្យនាយ
 ឃ្នាំងចំណាយប្រាក់ ៣ ពាន់កហាបណៈដើម្បីបុរសនោះ គឺ ២ ពាន់កហាបណៈ
 សម្រាប់ភោជនក្នុងវេលាស្ងាច. ១ ពាន់កហាបណៈសម្រាប់ភោជនក្នុងវេលា
 ព្រឹក. ហើយនិយាយថា: "ថ្ងៃនេះ ចូរអ្នកទាំងឡាយធ្វើគ្រឿងប្រដាប់សម្រាប់
 អញ ឱ្យជាគ្រឿងប្រដាប់សម្រាប់អ្នកនោះវិញចុះ" លុះនិយាយដូច្នោះហើយ ក៏
 ឱ្យពួកបរិវារចោមគាល់បំរើបុរសនោះ លើកលែងតែនាងចិន្តាមណី ដែលជា

ភរិយាសំណាប់ម្នាក់ចេញ ។ បុរសនោះ ក៏អង្គុយលើផែនការក្នុងបន្ទប់សម្រាប់
 ដូតទឹករបស់សេដ្ឋី ស្លៀកសំពត់របស់សេដ្ឋី. អង្គុយលើបង្គំរូរបស់សេដ្ឋីនោះ ។
 ទើបសេដ្ឋីឱ្យទូងភើរយោសនាប្រាប់អ្នកនគរថា ភត្តភតិកបុរស ធ្វើការឈ្នួល
 អស់ ៣ ឆ្នាំ ក្នុងជន្មសេដ្ឋី. ឥឡូវបានបរិភោគភត្តសំរាប់សេដ្ឋី ចូរមហាជន
 ប្រុសស្រី មកមើលការបរិភោគរបស់បុរសនោះចុះ ។ មហាជនក៏ឡើងលើមញ្ជា
 មើលបុរសនោះស្ទើរកក្រើកផែនប្រីថពី ។ ពួកស្រីវបាក់ចោមរោមជាបរិវារ
 ពួកអ្នកចាត់ចែងភោជនាហារ ក៏ លើកភត្តមកតម្កល់ទុកពីខាងមុខបុរសនោះ ។

កាលនោះ មានព្រះបច្ចេកពុទ្ធ ១ អង្គ គង់ចូលសមាបត្តិអស់ ៧ ថ្ងៃនៅ
 លើភ្នំគន្ធមាទន៍. លុះចេញអំពីសមាបត្តិ ក៏ពិចារណារកភិក្ខុចារដ្ឋាន បានជ្រាប
 ថា "បុរសនេះអាចធ្វើនូវសេចក្តីសង្គ្រោះដល់លោកផង នឹងបានមហាសម្បត្តិ
 ព្រោះអាស្រ័យសេចក្តីសង្គ្រោះនេះផង" ហើយក៏ឃ្នុំចីវរស្តាយបាត្រហោះមក
 តាមអាកាស ចូលមកតាមចន្លោះបរិវារ បង្ហាញខ្លួនក្នុងទីចំពោះមុខបុរសនោះ ។

បុរសនោះ ឃើញព្រះបច្ចេកពុទ្ធហើយ ក៏គិតថាៈ អញខំធ្វើការឈ្នួល
 អស់ ៣ ឆ្នាំទើបបានភត្ត ១ ភាជន ក៏ព្រោះតែខ្លួនមិនបានឱ្យទានពីជាតិមុនមក
 តើ. ឯភត្តរបស់អញនេះ រក្សាជីវិតអញបានត្រឹមតែមួយថ្ងៃមួយយប់ប៉ុណ្ណឹងទេ.
 បើអញថ្វាយភត្តនេះដល់លោកម្ចាស់ ផលទាននេះនឹងរក្សាអញអស់ ១ សែន
 កោដិកប្ប ។

ទើបបុរសនោះ ឥតដាក់បាយក្នុងមាត់សូម្បី ១ ដុំឡើយ. ខំបន្ទោបង់
 ចំណង់ហើយ លើកភាជនភត្តប្រទូលឡើងដាក់ភត្តក្នុងបាត្រព្រះបច្ចេកពុទ្ធ

ហើយធ្វើសេចក្តីប្រាថ្នាថា៖ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន. ខ្ញុំធ្វើការឈ្នួលអស់ ៣ ឆ្នាំ
 ព្រោះតែចង់បានភត្ត ១ ភាជននេះ. ខ្ញុំមានសេចក្តីសំបាកខ្លាំងណាស់. តទៅខ្ញុំ
 សូមឱ្យបានសេចក្តីសុខគ្រប់ៗ កន្លែងដែលខ្ញុំកើត ហើយខ្ញុំសូមឱ្យបានសម្រេច
 ធម៌ដូចព្រះអង្គផង ។ ព្រះបច្ចេកពុទ្ធធ្វើអនុមោទនាហើយ ក៏ហោះទៅភ្នំ
 គន្ធមាទន៍វិញ ។ ពួកមហាជន ក៏បានឃើញលោក ដរាបតែលោកទៅដល់ភ្នំ
 នោះ. ឃើញលោកចែកចង្កាន់បិណ្ឌបាត្រនោះជា ៥០០ ចំណែក ប្រគេនព្រះ
 បច្ចេកពុទ្ធទាំង ៥០០ អង្គឆាន់គ្រប់គ្រាន់. ទើបពួកមហាជនស្រែកឱ្យសព្ទ-
 សាធុការពរខ្សៀវខ្សាស្ទើរកក្រើកផែនដី ។ ឯគន្ធសេដ្ឋី មានសេចក្តីជ្រះថ្លា ក៏ឱ្យ
 ប្រាក់ ១ ពាន់កហាបណៈ សូមចែកចំណែកបុណ្យពីបុរសនោះ ហើយបែង
 ភោគសម្បត្តិខ្លួនពាក់កណ្តាលចែកឱ្យបុរសនោះទៀត ។

ថ្ងៃក្រោយមក ព្រះរាជាបានជ្រាបរឿងនោះ ក៏ទ្រង់ព្រះរាជទានប្រាក់ ១
 ពាន់កហាបណៈ សូមចែកចំណែកបុណ្យពីបុរសនោះ ហើយទ្រង់តាំងនាទីឱ្យ
 ជាមហាសេដ្ឋី នឹងឱ្យសំឡាញ់និងគន្ធសេដ្ឋីនោះផង ។

សេដ្ឋីថ្មីនោះ បានឈ្មោះថា ភត្តភតិកសេដ្ឋី ។ លុះភត្តភតិកសេដ្ឋីនោះ
 លែងជាតិអំពីទីនេះទៅ បានទៅកើតក្នុងទេវលោក សោយទិព្វសម្បត្តិអស់ ១
 ពុទ្ធនូវ ក៏ច្យុតមកកើតក្នុងត្រកូលជាឧបដ្ឋាកនៃព្រះសារីបុត្តត្ថេរ នៅនគរសារីត្ថិ
 ក្នុងសម័យពុទ្ធបុរាណនេះ ។



អាទិសិទ្ធិអាមិសនាន ៥ យ៉ាងគឺ:

១- បិយោ មោតិ មនោរោ អ្នកឱ្យទាន រមែងជាទីស្រឡាញ់ ពេញចិត្តនៃអ្នកផងច្រើនគ្នា ដែលនៅជិតខាង ឬនៅក្នុងទីឆ្ងាយ.

២- សម្បុរិសា តទន្តិ ពួកសប្បុរស រមែងរាប់រកសង្គ្រោះនូវ បុគ្គលដែលមានសទ្ធាធ្វើទាន ដោយការស្វែងរកប្រយោជន៍និងប្រាថ្នាចង់ឱ្យ បុគ្គលអ្នកឱ្យទាននោះ បានសេចក្តីសុខ-ចំរើនគ្រប់កាល.

៣- កល្យាណោ កិត្តិសន្នោ អព្ពត្តច្ចតិ កិត្តិសព្ទដ៏ពិរោះ រមែង ខ្ពរខ្ពាយសុះសាយទៅក្នុងទិសទាំងពួង ទាំងមនុស្សនិងទេវតា ក៏រមែងឱ្យសព្ទ- សាធុការ.

៤- វិសារនោ ឧបសទ្ធិមតិ អ្នកឱ្យទាន ទោះចូលទៅកាន់ចំណោម បរិស័ទណាមួយ រមែងមានសេចក្តីក្លៀវក្លា អង់អាច មិនក្រអឺមក្រអៀម.

៥- សុគតី សន្តិ លោកំ ឧបបទ្ធិមតិ អ្នកឱ្យទាន លុះបែកធ្លាយ រាងកាយឃ្នាតចាកលោកនេះ ក៏ទៅកើតឯសុគតិសួគ៌ទេវលោក. លុះច្យុតិចាក ទេវលោក ដោយអំណាចឧស្សន្តកុសលជាប់មក ក៏បានកើតមកក្នុងមនុស្ស លោកនេះទៀត រមែងកើតក្នុងត្រកូលខ្ពស់ ដែលសម្បូណ៌ដោយភោគសម្បត្តិ ។



អាណិតសង្ឃអាមិសទាន

ជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន

រឿងបណ្ឌិតសាមណេរ

កាលកន្លងទៅហើយ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមកស្សបៈ មានព្រះខ្ជិណ-
ស្រពជាបរិវារ ទ្រង់ស្ដេចទៅកាន់ក្រុងពារាណសី ។

មនុស្សទាំងឡាយក៏ចងគ្នាជាពួក បាន ៨ នាក់ខ្លះ ១០ នាក់ខ្លះប្រគេន
អាគន្ធកទាន ។ កាលដែលព្រះសាស្តាធ្វើភត្តានុមោទនាចប់ មានបណ្ឌិតបុរស
ម្នាក់ថ្វាយបង្គំព្រះសាស្តានិមន្តថា "បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន, សូមទ្រង់ទទួលភិក្ខុ
របស់ខ្ញុំព្រះអង្គក្នុងថ្ងៃស្អែកនេះ ព្រមទាំងព្រះសង្ឃជាបរិវារទាំងអស់" ហើយ
បុរសនោះចូលទៅយោសនាក្នុងស្រុក ។ មនុស្សទាំងឡាយខ្លះទទួលថា យើង
ប្រគេនចង្កាន់ដល់ភិក្ខុ ១០ អង្គ ខ្លះថា ២០ អង្គ ខ្លះថា ១០០ អង្គ ។ បណ្ឌិត
បុរសកត់ឈ្មោះដាក់ក្នុងបញ្ជីតាំងពីដើមរៀងមកៗ សម័យនោះឯងមានបុរស
ម្នាក់ ឈ្មោះមហាទុគ្គត នៅក្នុងនគរនោះ ជាមនុស្សទាល់ក្រក្រែកពេក បានទទួល
ពាក្យបណ្ឌិតបុរសថា "បើដូច្នោះ ចូរអ្នកកត់ចំនួនភិក្ខុ ១ អង្គ ក្នុងបញ្ជីទុកឱ្យខ្ញុំ
ផងចុះ" ហើយទៅប្រាប់ភរិយាថា ម្ចាស់នាង គេបច្ចុលយើងឱ្យទទួលភិក្ខុ ១
អង្គ មកប្រគេនចង្កាន់ក្នុងថ្ងៃស្អែក ។ ភរិយាទទួលអំណរឥតត្អូញត្អែរ, ហើយ
នាំគ្នាទៅរកធ្វើការឈ្នួល ។ មហាសេដ្ឋីបានឃើញមហាទុគ្គតដើរមក ក៏មាន
ប្រសាសន៍ថា ស្អែកយើងនិមន្តព្រះសង្ឃពីរបីរយអង្គមកឆាន់, ចូរអ្នកឯងពុះ

ឧសឱ្យយើងចុះ ។ មហាទុគ្គតក៏ចងក្សិនយ៉ាងមាំ ហើយខំប្រឹងយ៉ាងខ្លាំង. បោះ
កាំបិតចាប់ប៉ូវថៅ. បោះប៉ូវថៅចាប់កាំបិត ។

សេដ្ឋីសួរថា ហេតុដូចម្តេចបានជាថ្ងៃនេះ អ្នកឯងប្រឹងធ្វើការដល់ម៉្លេះ ?
បពិត្រលោកម្ចាស់. ស្មែកនេះខ្ញុំប្របាទប្រគេនចង្កាន់ភិក្ខុ ១ អង្គដែរ ។

សេដ្ឋីឮហើយក៏មានចិត្តត្រេកអរណាស់ ។ ឯភិក្ខុនោះសេដ្ឋី ក៏សួរប្រពន្ធ
មហាទុគ្គតដូច្នោះដែរ ។

លុះមហាទុគ្គត ពុះឧសរួចហើយ. សេដ្ឋីឱ្យបម្រើយកអង្ករស្រូវសាលី ៤
នាឡិមកឱ្យ. ហើយប្រាប់ថាៈ នេះជាថ្ងៃឈ្នួល. ឱ្យអង្ករ ៤ នាឡិទៀត
ប្រាប់ថាៈ នេះជារង្វាន់នៃសេចក្តីត្រេកអររបស់អ្នក ។

ឯភិក្ខុនោះសេដ្ឋីឱ្យបម្រើសេដ្ឋីយកសប្បិ ១ ដប ទពិ ១ ភាជន ត្រៀមសម្ម
១ បង្ហូរ និងអង្ករស្រូវសាលី ១ នាឡិមកឱ្យប្រពន្ធមហាទុគ្គត ។ ព្រឹកឡើង
មហាទុគ្គតដើរស្វែងរកបន្លែឯឆ្នេរស្ទឹង. មានចិត្តរីករាយសប្បាយក្រៃពេក
ទើបស្រែកច្រៀងបណ្តើររបេះបន្លែបណ្តើរ ។ ព្រានប្រមង់ (អ្នកបង់សំណាញ់)
ម្នាក់ បានឮសំឡេងច្រៀងហើយ ក៏ស្រែកហៅមហាទុគ្គតមក ឱ្យដោតត្រីជា
ត្រណោតៗ ចំនួនថ្ងៃ ១ បាទខ្លះ កន្លះបាទខ្លះ ១ កហាបណៈខ្លះ ។ អ្នកនគរទាំង
ឡាយ មកទិញត្រីទាំងនោះអស់ទៅ ។ មហាទុគ្គតកំណត់វេលាហើយ ក៏និយាយ
លាព្រាននោះ ព្រាននោះបានឱ្យត្រីឆ្អិន^(១) ៤ ដែលខ្លួនកប់ទុកនៅផ្ទះខ្លាច ។

សម័យនោះឯង ព្រះសាស្តាទ្រង់ប្រមើលមើលនូវឧបនិស្ស័យនៃសត្វ

១- ច្បាប់ខ្លះហៅត្រីឆ្អិន. ច្បាប់ខ្លះហៅត្រីឆ្អិន. តាមនិយមស្រុក ។

សត្វលោក. ទ្រង់ឃើញមហាទុគ្គតចូលក្នុងសំណាញ់ញាណរបស់ព្រះអង្គ. ហើយ
ទ្រង់គង់ចាំក្នុងគន្ធកុដិ ។ កាលមហាទុគ្គតយូរត្រីទៅដល់ផ្ទះ ថ្មបណ្ឌិតមូលសិលា
អាសន៍របស់សក្កទេវរាជ ក៏បញ្ចេញកំដៅឡើង. ទើបសក្កទេវរាជទ្រង់អារវជនា
ការជ្រាបហេតុនោះសព្វគ្រប់ហើយ ក៏ក្លែងភេទមិនឱ្យអ្នកណាស្គាល់សោះ មក
ជួយចាត់ចែងភិក្ខុហារ ហើយបញ្ជូនមហាទុគ្គតឱ្យទៅទទួលលោកមក ។

ឯបណ្ឌិតបុរសជាអ្នកចាត់ចែងទាន បានបញ្ជូនភិក្ខុទាំងឡាយឱ្យទៅផ្ទះ
ជនទាំងនោះ តាមចំនួនដែលមាននៅក្នុងបញ្ជី ។ មហាទុគ្គតទៅដល់បណ្ឌិត
បុរសនិយាយថា ខ្ញុំភ្លេចយឺង. មិនបានទុកភិក្ខុ ១ អង្គឱ្យអ្នកឯងទេ ។
មហាទុគ្គតក៏ភ្ញីកក្នុងចិត្ត ហាក់ដូចជាគេចាក់ត្រង់ពោះដោយលំពែងដ៏មុត ហើយ
និយាយថា "នែអ្នក. ហេតុអ្វីក៏អ្នកធ្វើខ្ញុំឱ្យវិនាស. អ្នកពិតជាបបួលខ្ញុំលលាំងៗ
ពីថ្ងៃម្សិលមិញ បានជាខ្ញុំធ្វើការទាំងម៉្លេះ. ហើយក៏លម្អាតនៅទីនោះ ។

ទើបបណ្ឌិតបុរសនិយាយថា នែមហាទុគ្គតជាសំឡាញ់. ធ្វើម្តេចខ្ញុំបានជា
ប្រហែសជ្រុលទៅហើយ. ប៉ុន្តែឥឡូវនេះ ព្រះសាស្ត្រាកំពុងគង់នៅក្នុងគន្ធកុដិ
នៅឡើយ. បើដូច្នោះ ចូរអ្នកឯងទៅអង្វរករនិមន្តព្រះអង្គលមើល ក្រែងជូនជា
ទ្រង់សង្គ្រោះ ។ កាលបើមហាទុគ្គតទៅដល់. ព្រះសាស្ត្រាក៏បើកទ្វារគន្ធកុដិចេញ
មក. ទ្រង់ហុចបាត្រដល់ដៃមហាទុគ្គត មហាទុគ្គតក៏ហាក់ដូចជាបាននូវសិរិសម្បត្តិ
របស់ស្តេចចក្រ ។ ឯព្រះរាជានិមន្តអនុរាជជាដើម ដែលមកត្រៀមចាំទទួលបាត្រ
ក៏ងាកមើលមុខគ្នាមិនមាននរណាហ៊ានយកបាត្រ ដែលព្រះអង្គទ្រង់ប្រទានដល់
មហាទុគ្គតដោយឥស្សរិយយសរបស់ខ្លួនឡើយ. គ្រាន់តែនិយាយដូច្នោះថា ម្ចាស់

មហាទុគ្គតជាសំឡាញ់, ចូរអ្នកឱ្យបាត្រព្រះអង្គមកយើងវិញ, យើងនឹងឱ្យទ្រព្យ
 ១ ពាន់កហាបណៈ, ១ សែនកហាបណៈដល់អ្នក ។ មហាទុគ្គតមិនព្រមសោះ ។
 ចំណែកខាងសក្កទេវរាជបានចាត់ចែងយាតូ និងភត្តហើយក៏ក្រាលអាសនៈ
 បម្រុងចាំព្រះអង្គ ។ ឯផ្ទះមហាទុគ្គតនោះទាបក្រៃពេក បើនរណាមិនដើរឱន,
 មិនអាចចូលទៅបានឡើយ, ប៉ុន្តែកាលដែលព្រះសាស្តាទ្រង់និមន្តចូលទៅ,
 មហាប្រិថីក៏ស្រុតចុះទៅក្រោមគេហស្ថានក៏អណ្តែតឡើងខាងលើ, ទ្រង់ចូល
 ទៅដោយមិនបាច់ឱនឡើយ ។ គ្រានោះសក្កទេវរាជ បើកគ្របភាជនចង្ហាន់
 ឡើង ក៏ក្លិនវត្តទាំងនោះក្រអូបឈ្មុយឈ្មប់ជុំវាយចេញទៅពេញនគរទាំងអស់ ។

ព្រះសាស្តាទ្រង់ទទួលចង្ហាន់ធ្វើភត្តកិច្ចអនុមោទនារួចហើយ ទ្រង់ក្រោក
 ចាកអាសនៈនិមន្តចេញទៅ សក្កទេវរាជនិងមហាទុគ្គតក៏យកបាត្រជូនដំណើរ
 ព្រះអង្គទៅវិហារ ។ លុះសក្កទេវរាជត្រឡប់មកវិញ ក៏សិតនៅទៀបទ្វារផ្ទះ
 មហាទុគ្គត ហើយងើបមើលអាកាស, ភ្ញៀវកែវ ៧ ប្រការក៏ធ្លាក់ចុះពីអាកាស
 មកចូលពេញភាជនពេញផ្ទះទាំងមូល ។ ភរិយាមហាទុគ្គតដឹកដៃកូនរត់ចេញ
 មកឈរនៅខាងក្រៅ ។ មហាទុគ្គតក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះរាជាថា ផ្ទះទូលព្រះបង្គំ
 ជាខ្ញុំពេញដោយរតនៈ ៧ ប្រការ គ្មានឱកាសកន្លែងណាទេ ។ ព្រះរាជាទ្រង់
 បញ្ជូនរទេះ ១ ពាន់ឱ្យទៅដឹកទ្រព្យនោះមកចាក់គរជាគំនរក្នុងព្រះរាជលាន,
 ហើយទ្រង់ឱ្យប្រជុំអ្នកនគរមកធ្វើសក្ការៈបូជាដល់មហាទុគ្គតនោះ ហើយទ្រង់
 ព្រះរាជទាននាទីជាសេដ្ឋី ។ គ្រានោះឯង ព្រះរាជាទ្រង់ប្រាប់កន្លែងគេហស្ថាន
 ចាស់ដែលសេដ្ឋីម្នាក់នៅពីមុន ឱ្យមហាជនកាប់គាស់គល់ឈើក៏ប្រទះកំណប់

ទ្រព្យជាច្រើនក្នុងទីនោះ ។ ព្រះរាជាទ្រង់ព្រះរាជទានកំណប់ទ្រព្យនោះដល់សេដ្ឋីនោះទៀត ។

សេដ្ឋីនោះបានប្រគេនចង្កាន់ដល់ព្រះភិក្ខុសង្ឃ មានព្រះពុទ្ធជាប្រធានអស់ ៧ ថ្ងៃ ។ លំដាប់ពីនោះមកតែងធ្វើបុណ្យមិនដែលដាច់ ដរាបដល់អស់អាយុសង្ហារ ក៏បានទៅកើតក្នុងទេវលោក សោយទិព្វសម្បត្តិអស់ ១ ចន្លោះព្រះពុទ្ធ. ដល់ព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់យើងនេះឧប្បត្តិឡើង ក៏ច្បុតអំពីទេវលោកមកចាប់បដិសន្ធិក្នុងគភ៌នៃធីតាជាច្បង ក្នុងត្រកូលឧបដ្ឋាករបស់ព្រះសារីបុត្តត្តេរនៅក្នុងក្រុងសាវត្ថី ។ (កុមារនោះបានចូលបួសក្នុងព្រះពុទ្ធសាសនាមាននាមប្រាកដថា "បណ្ឌិតសាមណេរ" បានសម្រេចអរហត្តព្រមទាំងបដិសម្ភិទាតាំងពីជន្មាយុ ៧ ឆ្នាំ) ។

សម្បទា ធម្មជានិច្ចទានឱ្យមានផល ៣ យ៉ាងគឺ:

១- វត្ថុសម្បទា ដល់ព្រមដោយវត្ថុ គឺទេយ្យវត្ថុដែលកើតឡើងដោយត្រឹមត្រូវតាមធម៌ ។

២- ចេតនាសម្បទា ដល់ព្រមដោយចេតនាទាំង ៣ គឺ បុព្វចេតនា ១. មុព្ពានចេតនា ១. អបរាបរចេតនា ១ ។

៣- បូជនីយសម្បទា ដល់ព្រមដោយបុគ្គលដែលគួរឬជា គឺ បដិគ្គាហកៈអ្នកប្រតិបត្តិត្រឹមត្រូវល្អ ។

ទានដែលមានផលវាសិសទ្ធុច្រើន

លុះតែប្រកបដោយអង្គ ៦ យ៉ាងគឺ:



អង្គខាងអ្នកឱ្យ ៣ យ៉ាង-អ្នកទទួល ៣ យ៉ាង

អង្គខាងអ្នកឱ្យ ៣ យ៉ាង គឺ:

- ១- បុព្វេធិ ទានា សុមនោ ហោសិ អ្នកឱ្យមានចិត្តត្រេកអរ ក្នុងកាលមុនឱ្យ.
- ២- ទនំ ចិន្តំ បសារទេសិ អ្នកឱ្យញ៉ាំងចិត្តឱ្យជ្រះថ្លាក្នុងកាល កំពុងឱ្យ.
- ៣- ទត្វា អត្តមនោ ហោសិ អ្នកឱ្យទានមានចិត្តត្រេកអរចំពោះ ទានដែលបានឱ្យរួចហើយ ។

អង្គទាំង ៣ យ៉ាងនេះហៅដោយខ្លីថា:

បុព្វចេតនា ១. មុញ្ញាចេតនា ១. អបរាបរចេតនា ១ ដូច្នេះវិញក៏បាន ។

អង្គខាងអ្នកទទួល ៣ យ៉ាង គឺ:

- ១- វិសរាគា វា ហោន្តិ រាគវិនយាយ វា បដិមន្តា
- បដិគ្គាហកៈ អ្នកទទួលទាន មានរាគៈទៅប្រាស (ពីខន្ធសន្តាន) ហើយ ឬ កំពុង ប្រតិបត្តិដើម្បីកំចាត់បង់នូវរាគៈ.

២- វិសេសា វា ហោន្តិ ទោសវិនយាយ វា បដិបន្ទា

បដិគ្គាហកៈ អ្នកទទួលទាន មានទោសៈទៅប្រាស (ពីខន្ធសន្តាន) ហើយ ឬ កំពុង ប្រតិបត្តិដើម្បីកំចាត់បង់នូវទោសៈ.

៣- វិសមោហា វា ហោន្តិ មោហវិនយាយ វា

បដិបន្ទា បដិគ្គាហកៈ អ្នកទទួលទាន មានមោហៈទៅប្រាស (ពីខន្ធសន្តាន) ហើយ ឬ កំពុងប្រតិបត្តិដើម្បីកំចាត់បង់នូវមោហៈ.

រួមអង្គទាំងពីរចំណែក គឺទាំងអ្នកឱ្យ-ទាំងអ្នកទទួលត្រូវជា ៦ យ៉ាង ហៅថា ឆទ្យង្គទាន ប្រែថា ទានប្រកបដោយអង្គ ៦ ។

ទានប្រកបដោយអង្គ ៦ យ៉ាងនេះ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ត្រាស់សរសើរ ថា ឆ្លឹងបានអានិសង្សច្រើន មិនអាចនឹងគណនាត្រាវាបំផ្លាញចំនួនប៉ុណ្ណោះប៉ុណ្ណោះ បានឡើយ ។

សីលសម្បត្តិសំសកថា

សីល បានសម្រេចផល ៣ យ៉ាងគឺ:

- ១- សោតាបត្តិផល.
- ២- សកិទាតាមិផល.
- ៣- អនាតាមិផល.

និងមត្តមួយខាងលើ- គឺអវហត្តមត្ត ។

សីល > សីធាតុ + លុបច្ច័យ. ប្រែថា: ក្រៀមក្រាម "កុសល"

ប្រែតាមអត្ថមាន ៥ យ៉ាង គឺ:

- ១- សមោធារណតោ ប្រែថា ប្រជុំនូវសុចរិត.

២- ឧបសរណន្តោ ប្រែថា ទ្រទ្រង់ឱ្យខ្ពង់ខ្ពស់.

៣- សីនន្តោ ប្រែថា ចំរើន.

៤- សីលន្តោ ប្រែថា ប្រក្រតី.

៥- សីតលន្តោ ប្រែថា ត្រជាក់ ។

បន្ទាប់ពីនេះ សូមលើកយកនូវអានិសង្សសីលសម្បត្តិដូចតទៅ:

សីលនេះ កាលបើបុគ្គលបានរក្សាធ្វើឱ្យបរិសុទ្ធមិត្តចត់ហើយ អាចនឹងមានអានិសង្សច្រើនជាអនេក មានសេចក្តីមិនក្តៅក្រហាយជាដើម ។

ន័យខ្លះព្រះមានព្រះភាគទ្រង់ត្រាស់សំដែងទុកថា មានអានិសង្ស ៥ យ៉ាងដូចខាងមុខនេះ :

អានិសង្សសីល ៥ យ៉ាង:

១- អប្បធានោ អធិករណំ មហន្តំ ភោគក្ខន្ធិ អធិកច្ចតិ
អ្នកនោះនឹងបាននូវគំនរទ្រព្យដ៏ច្រើន មិនមានអធិករណ៍ព្រោះសេចក្តីមិនប្រមាទ.

២- កល្យាណោ កិត្តិសន្នោ អត្តក្ខត្តតិ នឹងមានកេរ្តិ៍ឈ្មោះពីរោះល្អ ជាកល្យាណ កិត្តិសព្ទដុសអណ្តែតឡើង.

៣- វិសារណោ ឧបសន្ថម អមទ្កតុតោ កាលនឹងចូលទៅកាន់ទីប្រជុំ តែងរីករាយមិនមានអៀនអន់ ដាក់មុខសំយុងចុះ.

៤- អសម្មុទ្ពោ កាលំ ករោតិ វេលានឹងធ្វើកាលកិរិយាមិនវង្វេង

ស្មារតី.

៥- កាយស្ស ភេទា បរម្មរណា សុគតី សង្កំ លោកំ
ឧបបដ្ឋតិ បន្ទាប់ពីការបែកធាយខន្ធនៅ តែងបានទៅកើតក្នុងសុគតិស្ថានសួគ៌ ។

មិនត្រឹមតែប៉ុណ្ណោះឡើយ បុគ្គលដែលមានសីលរមែងបានជាទីស្រឡាញ់
ពេញចិត្តនិងជាទីគោរពសរសើរព្រហ្មចារីផងគ្នាជាដើម ដរាបទៅទល់ត្រឹមបាន
ដល់នូវព្រះនិព្វាន ដែលជាគ្រឿងក្ស័យនៃអាសវៈជាទីបំផុត សមដូចជាតាថា
ច្រើនបទដែលលោកពោលទុកជាសំអាងដូច្នោះ :

សំរាសនេ កុលបុគ្គានំ បតិដ្ឋា នត្ថិ វិនា
អានិសំសបរិច្ឆេទំ តស្ស សីលស្ស កោវទេ ម

សេចក្តីថា ទីពឹងផ្អែកនៃកុលបុត្រទាំងឡាយក្នុងសាសនា រៀរលែងតែ
សីលចេញ មិនមានសោះឡើយ កាលបើដូច្នោះ បុគ្គលណាសោតក៏នឹងគប្បីពោល
កំណត់នូវអានិសង្សនៃសីលនោះបាន ?

ន គន្ធា យមុនា វាបិ សរតុ វា សរស្សតិ
និន្ទតា វា ចិវតី មហិ វាបិ មហានទិ
សក្កុណន្តិ វិសោធនតុំ តំ មលំ ភំធម ធាណិនំ
វិសោធយតិ សគ្គានំ យំ វេ សីលជលំ មលំ ម

ទឹកស្ទឹងតង្កាភ្នំ យមុនាភ្នំ សរតុភ្នំ សរស្សតិភ្នំ អចិវតីភ្នំ មហិភ្នំ^(១) សុទ្ធ

(១) ក្នុងដីកាប្រាប់ថាស្ទឹង គោធារិ និងស្ទឹងចន្ទភាគាជាដើម ក៏សង្រ្គោះចូលក្នុងទីនេះដែរ ។

តែជាស្និទ្ធយ៉ាងធំៗ ក៏មិនអាចដើម្បីនឹងជំរះនូវមន្ទិលរបស់សត្វទាំងឡាយក្នុង
លោកនេះបានឡើយ មានតែទឹកពោលគឺសីលនេះឯងហើយ ទើបអាចជំរះនូវ
មន្ទិលរបស់សត្វទាំងឡាយបាន ។

**ន ឥ សង្ខារ វាសា នចារិ ហរិចន្ទនំ
នេវ ហារា ន មណ្ឌយោ ន ចន្ទគិរណទុរា
សមយន្តិក សក្កានំ បរិធុរាហំ សុរក្ខិតំ
យំ សមេតិទំ អរិយំ សីលំ អច្ចន្ត សីតលំ ម**

ខ្យល់ទាំងឡាយដែលប្រកបដោយទឹកក្តី ខ្លឹមចន្ទន៍ក្រហមក្តី កែវមុក្តា-
ហារទាំងឡាយក្តី កែវមណីទាំងឡាយក្តី រស្មីនៃព្រះចន្ទដ៏ទន់ក្តី មិនអាចដើម្បី
នឹងរម្ងាប់ នូវសេចក្តី ក្រហល់ក្រហាយរបស់សត្វទាំងឡាយក្នុងលោកនេះបាន
ឡើយ មានតែសីលដ៏ប្រសើរ ដែលបុគ្គលរក្សាហើយដោយប្រពៃ ជាគុណ
ជាតិគ្រជាក់យ៉ាងក្រៃលែង នេះទើបអាចដើម្បីរម្ងាប់បាន ។

**សីលកន្ធសមោ គន្លោ គុតោ នាម កវិស្សតិ
យោ សមំ អនុវាសេ ច បដិវាសេ ច វាយតិ ម**

ក្តិនដែលអាចជាត់ទៅបានស្មើទាំងបណ្តោយខ្យល់ទាំងច្រាស់ខ្យល់ឱ្យ
ប្រហែលដោយក្តិនរបស់សីល នឹងមានមកអំពីទីណា ?

**សក្ការោមាណសោធាណំ អញ្ញំ សីលសមំគុតោ
ទ្ធារំ វាបនៈ និព្វាន នគរស្ស បថេសនេ ម**

ធម្មជាតិដទៃ ដែលជាដំណើរសម្រាប់ឡើងទៅកាន់ស្ថានសួគ៌ ឬ ថាជា

ទ្វារសម្រាប់ក្បាលជន ឱ្យចូលទៅកាន់នគរនិព្វាន ឱ្យស្មើដោយសីលនឹងមានមក
អំពីទីណា ?

សោតន្តេវន្ត រាជានោ មុត្តារាជនិវត្តសិកា
យថា សោតន្តិ យតិវនោ សីលត្ថសនត្ថសិកា ម

ព្រះរាជាទាំងឡាយ ដែលស្ថិតស្ថានដោយកែវមុត្តានិងកែវមណី ក៏ទុកថា
ជាសមល្មមែនហើយ តែមិនសមល្មដូចជា ព្រះយោគីទាំងឡាយដែលស្ថិតស្ថាន
ហើយ ដោយគ្រឿងសំអាង ពោលគឺសីលនោះឡើយ ។

អត្តានុវាទាទិកយំ វិន្ទិសយតិ សព្វសោ
ជនេតិ គត្តិ ហាសព្វសីលំ សីលវតំសទា ម

សប្បុរសអ្នកមានសីលទាំងឡាយ តែងកំចាត់បង់នូវភ័យទាំងពួងមាន
អត្តានុវាទភ័យ^(១) ជាដើម មិនឱ្យមានសេសសល់ផង តែងក្បែរកិត្តិសព្វ និង
សេចក្តីរីករាយ ឱ្យកើតឡើងសព្វៗ កាលផង ។

អានិសង្សសីល

ជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន

សេចក្តីថា: មានឈ្មួញជាច្រើននាក់នាំគ្នាទៅជួញដោយសំពៅនៅក្នុង
សមុទ្រ បានបើកសំពៅយ៉ាងលឿនរហ័សប្រៀបដូចជាគេបាញ់កូនសរ បាន ៧
ថ្ងៃក៏កើតឧទ្ធុបាទី ដោយខ្យល់ព្យុះព្យោមាបកំបោកជាខ្លាំងរលកធំៗ ក៏បោក

(១) ភ័យអំពីការពិះដៀលខ្លួនឯង គឺតូចចិត្តខ្លួនឯង ។

ខ្ញុំបំបែកសំពៅនោះបណ្តាលឱ្យទឹកចូលពេញ ។ កាលសំពៅទៀបនឹងលិច
 មហាជនបាននាំគ្នានឹករលឹកដល់ទេព្វារៀងៗ ខ្លួនមានធ្វើកិច្ចបន់ស្រន់ជាដើម
 ដើម្បីឱ្យទេព្វាជួយអោយជីវិត. ហើយនាំគ្នាយំពេញតែសំពៅ ។ ប្លែកតែបុរស
 ម្នាក់ បាននឹករលឹកគិតពិចារណាខុសគេថា អាត្មាអញមានអ្វីជាទីពឹងនៅគ្រា
 មានអាសន្នដូច្នោះ ក៏នឹកឃើញដល់សរណាគមន៍ និងសីលដ៏បរិសុទ្ធរបស់ខ្លួន ទើប
 អង្គុយពែនភ្នែកក្នុងចំណោមមហាជនទាំងនោះ ប្រៀបដូចព្រះយោគីអង្គុយ
 ចំរើនកម្មដ្ឋាន ។ មហាជនសួរបុរសនោះថា ហេតុអ្វីបានជាអ្នកមិនខ្លាចសេចក្តី
 ស្លាប់ ?

ម្ចាស់អ្នកទាំងឡាយ ថ្ងៃដែលយើងឡើងជិះសំពៅមក យើងបានឱ្យទាន
 ដល់ភិក្ខុសង្ឃបានសមាទានសរណាគមន៍ និងសីលរួចជាស្រេច ព្រោះហេតុនោះ
 បានជាយើងមិនខ្លាច ។ មហាជនសួរថា អ្នកជាម្ចាស់អ្នកអាចឱ្យដល់អ្នកដទៃ
 បានឬទេ? បាន ។ បើដូច្នោះ សូមអ្នកឱ្យដល់យើងផង ។ បុរសនោះ ក៏រំលែក
 មហាជនជា ៧ ចំណែក. មួយចំណែកមាន ១០០ រូប ទើបឱ្យនិច្ចសីលដល់
 មហាជនទាំងអស់គ្នា ។ បណ្តាជនទាំង ៧ ក្រុមនោះ ក្រុមទី ១ សមាទានសីល
 ក្នុងវេលាទឹកត្រឹមកដើម ក្រុមទី ២ ក្នុងវេលាទឹកត្រឹមជម្រង់. ក្រុមទី ៣ ទឹក
 ត្រឹមចង្កេះ. ក្រុមទី ៤ ទឹកត្រឹមជ្រួត. ក្រុមទី ៥ ទឹកត្រឹមដោះ. ក្រុមទី ៦
 ត្រឹមក. ក្រុមទី ៧ សមាទានសីលក្នុងវេលាទឹកប្រៃចូលមាត់ ។ លុះឱ្យសីល
 ដល់មនុស្សទាំងអស់រួចហើយ បុរសនោះស្រែកប្រកាសថា អ្នករាល់គ្នាគ្មានអ្វី
 ទីពឹងក្រៅពីសីលរបស់ខ្លួនទេ ចូរពិចារណាសីលតែម្យ៉ាងបានហើយ ។ ពួកជន

ទាំង ៧០០ ក៏ធ្វើមរណៈកាលកណ្តាលសមុទ្រនោះ បានទៅកើតនាស្ថាន
 ត្រៃត្រីង្សទេវលោកទាំងអស់គ្នា ព្រោះអាស្រ័យសីលដែលខ្លួនបានសមាទាន
 ក្នុងពេលជិតស្លាប់ ។ វិមានទាំងឡាយក៏កើតដល់ទេវបុត្រទាំងនោះជាពួកជា
 ក្រុម ។ វិមានមានកំពស់ ១០០ យោជន៍ កើតឡើងដល់ទេវបុត្រជាអាចារ្យ ចំ
 កណ្តាលវិមានទាំងអស់ ។ វិមាន យ៉ាងទាបបំផុតត្រឹម១២យោជន៍ ។ ទេវបុត្រ
 ទាំងនោះពីចារណាមើលបុញ្ញកម្ម ក្នុងខណៈដែលខ្លួនទៅកើតរួចហើយ ក៏ដឹង
 ច្បាស់ថា សម្បត្តិដែលខ្លួនបាននេះ ព្រោះអាស្រ័យទេវបុត្រជាអាចារ្យ ទើបនាំ
 គ្នាហោះមកសរសើរគុណអាចារ្យ ក្នុងសំណាក់ព្រះសាស្ត្រាដោយបការៈផ្សេងៗ
 ពីគ្នា ។

សីលសម្បត្តិសំសកថាចប់



អាណិសង្ឃអ្នកសំដែងធម៌ ៤ យ៉ាងគឺ:

១. **អត្តប្បជីសំវេទនី ធម្មប្បជីសំវេទនី** លោកអ្នកសំដែង កាល
 បើសំដែងដោយជិតជួង តាមអង្គនៃធម្មកថិកចំពោះព្រះសទ្ធម្ម និង រឹងរិតតែជា
 អ្នកយល់ចុះធ្លាយក្នុងអត្តនិងធម៌ យ៉ាងក្រៃលែងទៅទៀត.

២. **ធារេវាដ្ឋី** សេចក្តីរីករាយក្នុងអត្តនិងធម៌រមែងកើតឡើង គឺ
 ធម្មទេសនានោះ ក៏ពីរោះចាប់ចិត្តខ្លួនឯងនិងបុគ្គលអ្នកស្តាប់ តាមលំដាប់នៃធម៌
 ដែលកើតឡើង.

៣. បីតិ សេចក្តីត្រេកអរម្យាងៗ ឆ្លែតចិត្តក្នុងធម៌នោះៗ ក៏កើត ឡើង.

៤. បសុទ្ធិ រូបកាយនិងនាមកាយរបស់លោកអ្នកសំដែង និងអ្នក ស្តាប់ក៏ស្ងប់រម្ងាប់ចាកអកុសលធម៌ផ្សេងៗ ដរាបដល់ចិត្តសង្ខេបតក់ស្លុតក្នុង សង្គារទាំងឡាយ.

៥. សមាធិ ចិត្តរបស់លោកដែលកំពុងសំដែងក៏តាំងមាំក្នុងការស្ងាត់ ចាកនីវរណៈ ។

អានិសង្ស ៥ យ៉ាងនេះ ជាសន្និដ្ឋិកផល គឺផលតប្បិយើញច្បាស់ក្នុង បច្ចុប្បន្នក៏មាន. ជាសម្បរាយិកផល គឺផលត្រូវជាប់ទៅបរលោកក៏មាន ។

ឧបនិស្ស័យការស្តារបំបង្វែរ ៤ យ៉ាងទៀត

- ១. សេវាធម៌ ជាប្រឡាយទៅកាន់សោតា.
- ២. ឧគណ្ណន្តិ រៀនយកនូវព្រះសូត្រ-ព្រះវិន័យ-អភិធម្ម.
- ៣. វាចនំ ប្រាប់ធម៌ សំដែងធម៌ដល់អ្នកដទៃ.
- ៤. សង្ឃាយំ ស្វាធាយទន្ទេញ ។

ផលនៃការស្តារបំបង្វែរ ៤ យ៉ាងគឺ:

- ១. ពុទ្ធសាសនំ វិរាមតិ នឹងក្បាំងព្រះពុទ្ធសាសនាឱ្យរុងរឿង
- ២. ពហុសុគតោ នឹងបានចេះដឹងនូវពុទ្ធវចនៈច្រើន.
- ៣. សុគតិបរាយនោ លុះស្លាប់ទៅនឹងបានទៅសុគតិខាងមុខ.

៤. បដិវេទនៈ ឆឹងបានត្រាស់ដឹងនូវមគ្គ និង ផល ។

អានិសង្សអ្នកស្តាប់ ៥ យ៉ាង គឺ:

- ១. អស្សុតំ សុណាតិ អ្នកស្តាប់ធម៌រមែងបានស្តាប់នូវធម៌ដែលមិនធ្លាប់បានស្តាប់ .
- ២. សុតំ សុណាតិ អ្នកស្តាប់ធម៌រមែងបានស្តាប់នូវធម៌ដែលមិនធ្លាប់បានស្តាប់ឡើយ ។
- ៣. កខ្ញុំ វិហានតិ បានកំចាត់បង់នូវសេចក្តីសង្ស័យ.
- ៤. ទិដ្ឋិ ខ្វឿ ករោតិ អ្នកស្តាប់ធម៌នឹងធ្វើនូវទិដ្ឋិឱ្យត្រង់ឡើង.
- ៥. ចិត្តបស្ស បសីទតិ អ្នកស្តាប់ធម៌នឹងញ៉ាំងចិត្តឱ្យរឹងរិតតែជ្រះថ្លាឡើង ។

អានិសង្សទាំង ៥ យ៉ាងនេះ ក៏ជាសន្និដ្ឋិកផល គឺផលគួរបានក្នុងបច្ចុប្បន្នក៏មាន. ជាសម្បរាយិកផល គឺផលគួរបានក្នុងបរលោកក៏មាន ។

អានិសង្សនៃការស្តាប់ធម៌

ជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន

រឿងព្រះឥន្ទនិម្មិតវាយក្ស

កាលពីព្រេងនាយមានព្រះរាជាមួយព្រះអង្គព្រះនាម ធម្មសោណ្ឌកៈ តាំងពីបានទទួលរាជាកិសេកមក ទ្រង់មានបំណងតែមួយ គឺចង់ស្តាប់ព្រះសទ្ធម្ម-

ទេសនា បានចាត់ព្រះរាជបំរើឱ្យយកប្រាក់តាំងពី ១ ពាន់កហាបណៈដរាបដល់
១ កោដិ ទៅរកជួលអ្នកចេះសំដែងធម៌មកសំដែងឱ្យស្តាប់មិនបានសោះ ក៏លះ
បង់រាជសម្បត្តិត្រាច់ទៅរកស្តាប់ធម៌ដោយព្រះអង្គឯង ។

ក្នុងពេលនោះព្រះឥន្ទបានជ្រាបហើយ ក៏និម្មិតជាយក្ខត្តអស្ចារ្យមាន
អាការៈសម្បើមគួរឱ្យខ្លាច គឺមានសម្បុរដូចជាកំពូលភ្នំអញ្ច័ន. មាត់ធំ មាន
ចម្អុមល្បឿនចេញមកក្រៅ. ភ្នែកធំក្រហមច្រាលដូចគំនរភ្លើងកំពុងឆេះ. ទ្រូង
ខ្ពង់ ច្រមុះមានចុងក្រហម. សក់ និង ពុកមាត់ពុកចង្កាពណ៌ទង់ដែងរុញ
ក្រញាញ់. ពោះធំពណ៌ខៀវ. សម្លេងត្រហឹមពូជូជូរលាន់. ដៃមានក្រចកវែងៗ
ប្រឡាក់សុទ្ធតែឈាម មានដំបងត្រឿងសស្រ្តាវុធជាប់នៅដៃ មាឌធំខ្ពស់ស្មើ
ភ្លោតលែ ចូលទៅឈរកៀវកជិតព្រះធម្មសោណ្ឌកៈរាជៗ បានឃើញយក្ខនោះ
ហើយ ឥតមានខ្លាចញាប់ញ័រឡើយ. បែរជាមានព្រះតម្រិះថា យក្ខដែលមាន
អានុភាពបែបនេះ ប្រហែលជាចេះសំដែងធម៌ ក៏ទ្រង់មានព្រះតម្រាស់ត្រាស់
សួរទៅយក្ខថាៈ បពិត្រមហាយក្ខជាសម្មាញ់អ្នកមានអានុភាពច្រើន មាន
អាការៈក្លាហាន បានមកជួបយើងប្រសើរណាស់ ព្រោះយើងបានលះបង់រាជ
សម្បត្តិ និងព្រះរាជវង្ស ចូលមកក្នុងព្រៃនេះដើម្បីរកអ្នកចេះធម៌ទេសនាឱ្យ
ស្តាប់ ឥឡូវនេះបើអ្នកចេះធម៌សូមសំដែងឱ្យយើងស្តាប់ ។

ឥន្ទយក្ខនិយាយតបវិញថា : បពិត្រមហារាជ យើងបានចេះធម៌ដែល
ព្រះពុទ្ធតិបុរាណទ្រង់បានសំដែងទុកមក ប៉ុន្តែបើយើងសំដែងថ្វាយព្រះអង្គស្តាប់
តើព្រះអង្គបូជាអ្វីដល់យើង ។ ព្រះបាទធម្មសោណ្ឌកៈរាជ ទ្រង់មានព្រះបន្ទូល

ថាយើងគ្មានអ្វីទេ មានតែសរីរកាយរបស់យើងនេះឯង សូមបូជាធម៌របស់អ្នក បើអ្នកសំដែងធម៌ឱ្យយើងស្តាប់ ចូរអ្នកបរិភោគយើងចុះ ។

ឥន្ទយក្ខជាស្រួលហើយ ប៉ុន្តែយើងអស់កម្លាំងណាស់ព្រោះអត់អាហារ យូរថ្ងៃហើយ បើបានបរិភោគឱ្យមានកម្លាំងសិន ទើបសំដែងធម៌ថ្វាយមហារាជ បាន ។

ក្នុងលំដាប់នោះព្រះរាជាទ្រង់មានព្រះបន្ទូលថា បើអ្នកបរិភោគយើង ហើយ ធ្វើម្តេចយើងនឹងបានស្តាប់ធម៌អ្នក ដែលយើងស្ងួតបង់ជីវិត និងរាជ សម្បត្តិចូលមកក្នុងព្រៃនេះ ក៏ព្រោះតែចង់ស្តាប់ធម៌ប៉ុណ្ណោះឯង ។ ឥន្ទយក្ខ និយាយថា បើដូច្នោះសូមមហារាជឡើងទៅលើកំពូលភ្នំដែលខ្ពស់នេះចុះ កាល បើឡើងទៅដល់កំពូលភ្នំហើយលោតចុះមកឱ្យចម្ងាយយើងៗ នឹងសំដែងថ្វាយ ឱ្យបានប្រយោជន៍ទាំងអស់គ្នា គឺមហារាជក៏បានស្តាប់ធម៌ ខ្ញុំព្រះអង្គក៏បាន បរិភោគមហារាជ ។

ព្រះរាជាទ្រង់ព្រះសណ្តាប់ពាក្យឥន្ទយក្ខហើយ ទ្រង់ព្រះចិន្តាថា ពាក្យ ដែលយក្ខនិយាយនេះគួរហើយ ថ្ងៃនេះបំណងរបស់អញសម្រេចហើយ អញ ត្រូវតែលះបង់ជីវិតដើម្បីស្តាប់ធម៌ចុះ. ទើបទ្រង់មានព្រះបន្ទូលទៅកាន់ឥន្ទយក្ខ ថា ម្ចាស់សម្ពាញ់ពាក្យអ្នកនិយាយអម្បាញ់មិញនេះប្រសើរណាស់ អ្នកជាបុគ្គល មានឧបការៈច្រើនដល់យើងពិត ព្រោះហេតុនោះយើងធ្វើតាមពាក្យរបស់អ្នក សូមអ្នកកុំមានរង្វៀសចិត្តឡើយ ចាំសំដែងធម៌ឱ្យយើងស្តាប់ចុះ ។

លុះមានព្រះបន្ទូលដូច្នោះហើយ ក៏ឡើងទៅឈរលើកំពូលភ្នំ ហើយបន្តិ

ព្រះសូរសីហនាទថា " ថ្ងៃនេះអញបានបូជាជីវិតផង រាជសម្បត្តិផង ចំពោះព្រះ
 ធម៌ទេសនា" បពិត្រមហាយក្ក យើងមានសេចក្តីត្រេកអរយ៉ាងក្រៃលែងចំពោះ
 ធម៌ទេសនារបស់អ្នក សូមអ្នកសំដែងធម៌ចុះ ទ្រង់មានព្រះបន្ទូលហើយ ក៏
 លោតចុះទៅសំដៅមាត់យក្កដែលហាចាំពីក្រោម ។ ខណៈនោះឥន្ទយក្ក ក៏ក្លាយ
 ខ្លួនជាព្រះឥន្ទវិញភ្លាមហើយបិទព្រះរាជាហោះទៅស្ថានត្រៃត្រឹងឱ្យគង់លើថ្ម
 បណ្តុកម្ពល បូជាដោយគ្រឿងសក្ការៈទិព្វច្រើនជាអនេក ហើយថ្វាយដំណឹង
 ដល់ព្រះរាជាថា សូមមហារាជប្រុងស្តាប់ធម៌ចុះ ខ្ញុំនឹងសំដែងធម៌ដែលខ្ញុំបាន
 ស្តាប់ពីសំណាក់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអំពីបុរាណមកថា៖

អនិច្ចារ វត វសទ្ធារា

ឧប្បរាទវយធម្មិនោ

ឧបជិត្វា និរុដ្ឋានិ

តេ សំវុបសរោ សុខោ ម

ព្រះបាទធម្មសោណ្តកៈរាជ កាលបើបានស្តាប់នូវព្រះធម៌ទេសនារបស់
 ព្រះឥន្ទហើយមានសេចក្តីរីករាយយ៉ាងក្រៃលែង ហាក់ដូចបានស្តាប់អំពីសំណាក់
 ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ។ បន្ទាប់អំពីធម្មទេសនានោះមក ព្រះឥន្ទបានសំដែងប្រាប់នូវសេចក្តី
 សុខក្នុងទេវលោកសព្វគ្រប់ហើយ ក៏នាំព្រះរាជាត្រឡប់មកស្ថានមនុស្សលោក
 ឱ្យសោយរាជសម្បត្តិដូចដើមវិញ ។

ព្រះបាទធម្មសោណ្តកៈរាជក្នុងកាលនោះ គឺព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធបរមគ្រូយើង

នេះឯង ។



រោងសង្ស័យបុណ្យ ៥ យ៉ាង គឺ:

- ១- ឥតបញ្ញាវិសាមណ្ឌ មានប្រាជ្ញាក្លែងវិក្កាមុះមុត.
- ២- សុវណ្ណតា មានពណ៌សម្បុរល្អ.
- ៣- សុរុបតា មានរូបល្អ.
- ៤- សុសន្ទានា មានទ្រង់ទ្រាយល្អ.
- ៥- ចក្កវត្តិវិសាមណ្ឌ គឺបានទៅជាស្តេចចក្រពត្តិ ក្នុងជាតិណា

មួយពុំខានឡើយ ។

រោងសង្ស័យបុណ្យ ជាបុគ្គលវិនិច្ឆ័យ

រឿងនាងរោហិណី

(បុណ្យរមែងសម្រេចតាមបំណងអ្នកធ្វើ ដែលបានតាំងប្រាថ្នា)

មានសេចក្តីដំណាលថា ព្រះអនុរុទ្ធដ៏មានអាយុបាននាំភិក្ខុជាបរិវារ ៥០០ រូប និមន្តទៅកាន់កបិលវត្តបូរី ។ ពេលនោះញាតិវង្សជ្រាបថា ព្រះថេរៈនិមន្តមកក៏នាំគ្នាថ្វាយបង្គំ បាត់តែនាងរោហិណីជាប្អូនបង្កើតមិនឃើញមកថ្វាយបង្គំ ។ ព្រះថេរៈក៏សួរដំណឹងបានជ្រាប ដោយញាតិវង្សប្រាប់ថា នាងមានសេចក្តីអៀនខ្មាស់ជាពន់ពេក ព្រោះកើតរោគសើស្បែក (ស្រែង) បានជាមិនមក ។ ព្រះថេរៈក៏បង្គាប់ឱ្យគេហៅមក. កាលបើនាងមកដល់ហើយថ្វាយបង្គំដោយគោរព លោកសួរថា ហេតុអ្វីបានជានាងមិនមក? នាងទូលតាមអាការៈនៃ

សេចក្តីអៀនខ្មាស ចំពោះព្រះថេរៈ ៗ ក៏សួរបន្តទៅទៀតថា ចុះក្រែងនាងមិនធ្វើ
 បុណ្យទេឬ? ឱ្យខ្ញុំព្រះករុណាធ្វើបុណ្យអ្វី? ចូរនាងសាងអាសនៈសាលាមួយ
 ទៅ ។ នាងថាចុះខ្ញុំព្រះករុណាបានអ្វីធ្វើ? ព្រះថេរៈសួរថា ចុះនាងមានបសាធន-
 ភណ្ឌដែរឬទេ? នាងឆ្លើយថាមាន ។ បើដូច្នោះចូរនាងលក់របស់នោះ យកប្រាក់
 មកសង់សាលាចុះ នាងសួរថា នរណាគេជួយសង់ឱ្យខ្ញុំព្រះករុណា? ព្រះថេរៈក៏
 និយាយអង្វរក្រុមញាតិដែលនៅអង្គុយជិតថា សូមឱ្យជួយធ្វើអាសនៈសាលា
 នាងរោហិណីផង អាត្មានឹងជួយឧបត្ថម្ភក្នុងកិច្ចការនេះដែរ ។ ឯក្រុមញាតិ
 គេមានសេចក្តីអាណិតនាងរោហិណីណាស់ នឹងគោរពតាមពាក្យអង្វរនៃព្រះ
 ថេរៈផង ក៏ជួយធ្វើដោយស្មោះស្ម័គ្រ ។ ព្រះថេរៈបានឱ្យគេទៅនាំទិព្វសម្ភារៈ
 សម្រាប់ការកសាងនេះ ហើយបង្គាប់ឱ្យធ្វើសាលានោះពីរជាន់ និងបង្គាប់ឱ្យនាង
 រោហិណីជាប្អូន ថែទាំបោសសំអាតសាលាចាប់តាំងពីពេលក្រាលរនាបរូច
 ព្រមទាំងឱ្យពាក់តែងអាសនៈ និងដងទឹកតម្កល់ទុកសម្រាប់ប្រើប្រាស់លើសាលា
 ជានិរន្តរ៍ កុំឱ្យអាក់ខានមួយពេលណាឡើយ ។ នាងរោហិណី ក៏ទទួលធ្វើតាម
 បង្គាប់បងឥតមានខ្លោះ ត្រាតែដល់រោគសើស្បែកសះស្បើយស្រពោនថយចុះ
 បន្តិចម្តងៗ ដោយអំណាចនៃបុណ្យកម្មដែលនាងបានបោសសំអាតសាលាជា
 ដើម ។ ថ្ងៃមួយនាងបានចាត់ចែងទានដ៏ថ្លៃថ្នូរប្រគេនដល់ព្រះសង្ឃមានព្រះពុទ្ធ
 ជាប្រធាន លើអាសនៈសាលានាង ។ លុះព្រះបរមគ្រូសម្រេចភត្តកិច្ចហើយ
 ទ្រង់ត្រាស់សួរព្រះអនុរុទ្ធថា ហៃអនុរុទ្ធ អ្នកណាជាម្ចាស់ទាននេះ ព្រះអនុរុទ្ធ
 ទូលថា បពិត្រព្រះមានជោគនាងរោហិណីប្អូនស្រីខ្ញុំព្រះអង្គជាម្ចាស់ទាននេះ ។

ចុះនាងនៅឯណា? បពិត្រព្រះអង្គ នាងនៅក្នុងផ្ទះ ។

ព្រះអង្គក៏ត្រាស់ឱ្យហៅនាងមកតែមិនមក. ទើបទ្រង់ត្រាស់ហៅផ្ទាល់
ព្រះអង្គឯង ត្រាតែនាងមក ក៏ទ្រង់សរសើរថា នាងរោហិណី ! ហេតុអ្វីបានជា
នាងមិនមក ? នាងទូលថា ខ្ញុំព្រះអង្គមានសេចក្តីអៀនខ្មាស់ណាស់ ព្រោះតែ
កើតរោគសើស្បែក ។ រោគនេះកើតដល់នាង តើនាងដឹងថាកើតឡើងដោយ
ហេតុអ្វី? នាងទូលថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គមិនដឹងសោះ ។ ព្រះអង្គ
ត្រាស់ថា រោគសើស្បែកកើតឡើងដោយសេចក្តីក្រោធ ។

នាងក៏សួរបុព្វកម្មដែលខ្លួនកសាងពីជាតិមុន ចំពោះព្រះអង្គៗ ត្រាស់ថាៈ
ក្នុងកាលពីព្រេងព្រឹទ្ធិយូរយាណាស់ហើយ នាងបានជាអគ្គមហេសីនៃ
ព្រះចៅក្រុងពារាណសី ។ ក្នុងចំណោមស្រីស្នំស្រីង្ការទាំងអស់ជាព្រះរាជបរិវារ
មានស្រីរាំម្នាក់ មានរូបល្អស្រស់បស់ជាទីគាប់ព្រះទ័យព្រះរាជា ទ្រង់បានរូម
រស់មេត្រីសេចក្តីស្នេហាតាមភាពនៃបុថុជ្ជនជានិច្ចជាកាល ឥតមានប្រែព្រះទ័យ
ស្នេហាលើរូបនាងជាអគ្គមហេសី ឬស្រីស្នំឯទៀតឡើយ ម៉្លោះហើយអគ្គមហេសី
ក៏មានសេចក្តីប្រចណ្ឌច្រណែនឃ្លានិះចងគំនុំនឹងស្រីរាំនោះថា អញនឹងធ្វើហង
ឱ្យមានសេចក្តីទុក្ខលំបាកជាមិនខាន លុះគិតដូច្នោះ ក៏បង្គាប់ឱ្យស្រីស្នំទូស្គាល
មួយរូបយកខ្លែមក ទើបនាងលបគោះលំអិតខ្លែដាក់លើដំណែកនាងរាំនោះ ពេល
នោះហើយ ក៏ចូលទៅរកនាងរាំប្រឡែងគ្នាលេង ធ្វើហាក់ដូចជាមានសេចក្តី
រាប់រកណាស់ ហើយគោះលំអិតខ្លែដាក់លើសរីរៈនាងទៀត ។ នាងរាំក៏ខ្លាខ្លាំ
សរីរៈនោះដរាបដល់ដាលឡើងជាពកតូចពកធំ. នាងរត់ទៅប្រះខ្លួនលើដំណែក

ក៏ស្រាប់តែរមាស់ជាគ្រែលែង ដោយមានលំអិតខ្លះនៅលើទីនោះឯង ។ អគ្គមហេសីក្នុងកាលនោះបានមកកើតជានាង (រោហិណី) ហ្នឹង ។ លុះសំដែងបុព្វកម្មចប់ហើយ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធច្រង់មានពុទ្ធជីកាតទៅទៀតថា ម្ចាស់នាងរោហិណី នាងបានធ្វើកម្មយ៉ាងនេះឯង ព្រោះហេតុនោះ សេចក្តីក្រោធសូម្បីតែបន្តិចបន្តួចក្តី សេចក្តីច្រណែនក្តី នាងមិនគួរធ្វើទេ ។ ចប់ព្រះធម៌ទេសនាកាលណា នាងរោហិណីក៏បានសម្រេចសោតាបត្តិផលក្នុងពេលនោះ នឹងមានសិរិរស្មាតបាតសមរម្យល្អដូចជាមាសទឹកដប់ លុះអស់អាយុពីលោកនេះទៅ បានទៅកើតក្នុងឋានតារាវតីឯរូងឆ្នោះដែនដីទេវបុត្រទាំង ៤ អង្គ មានរូបរាងល្អឆ្លើម គួរជាទីគាប់ចិត្តនៃទេវបុត្រទាំងនោះជាពន់ពេក ។ ព្រោះតែរូបនាងល្អយ៉ាងនេះ បានជា (ទេវបុត្រទាំង ៤ កើតស្នេហា ជជែកតវ៉ាដណ្តើមគ្នា ខំឈ្លោះប្រកែកបែកសមគ្នា ប្រាថ្នាជាយារៀងៗ អង្គ ។ រូបនាងនេះឯងខែងអស្ចារ្យ នាំឱ្យទេព្វាកើតសៅហ្មង សូរសព្ទសំឡេងលាន់អីងកង ព្រោះតែចំណងនៃតណ្ហា ។ ទេវបុត្រមួយអង្គថាបានខ្ញុំ ព្រោះនាងកើតចំខ័ណ្ឌសីមា ស្ថិតលើដីខ្ញុំជាកំណាស់ណា មិនត្រូវតវ៉ាដណ្តើមអី ។ ទេវបុត្រមួយអង្គឆ្លើយឡើងថា អែយ៉ាតាត់នេះវង្វេងដីកំពុងភ្នឹកចិត្តព្រោះរូបស្រី ហើយលែងស្គាល់ដីគេដឹងឯង ។ ទេវបុត្រមួយទៀតក៏វាចា នៃលោកទេព្វាកុំខែងរែង នាងនេះគូព្រេងខ្ញុំជាកំស្តែង ព្រោះកើតត្រង់ចែងដីខ្ញុំណា ទេវបុត្រមួយទៀតក៏ឆ្លៀតប្រឹងក្រោកឡើងសន្ធិងក្នុងវាចា ថា នាងនេះពិតគូស្នេហា មិនត្រូវការបានអស់លោកអី ។

ដល់រឿងជជែកមិនដាច់ស្រេច នាំគ្នាសម្រេចទៅតក្តី ដល់ឋានព្រះឥន្ទ-

កោសិយ ឱវិនិច្ឆ័យរកយុត្តិធម៌ ។ ពាក្យកាព្យ ។ល។

ទេព្វាទាំង ៤ អង្គក៏នាំនាងរោហិណី ស្រីល្អឆើតនេះ ទៅប្តឹងដល់សម្តេច ឥន្ទ្រាធិរាជ ឱវរកយុត្តិធម៌ឱវ ។ អកុសលទៅទៀត ! សម្តេចឥន្ទ្រាធិរាជ ត្រាន់ តែទតព្រះនេត្រចម្រុះនាងរោហិណីភ្លាម ក៏មានគ្រឿងចក្រដើរបែបមិនស្រួល តែម្តង ហួសពីទេវបុត្រទាំង ៤ នោះទៅទៀត ។ ទើបទ្រង់ត្រាស់សួរថាអ្នក ទាំងឡាយមកនេះមានការអ្វី? ទេវបុត្រក៏ក្រាបបង្គំទូលពីរឿងនាងរោហិណី ថាខ្លួនមានសេចក្តីស្រឡាញ់គ្រប់ៗ គ្នា ។

ព្រះឥន្ទ្រាត្រាស់សួរទេវបុត្រទាំង ៤ ថា ចិត្តអ្នករាល់គ្នាតាំងពីឃើញរូប នាងរោហិណី តើមានសេចក្តីស្រឡាញ់យ៉ាងណាខ្លះ? ចូរអ្នករាយរាប់សេចក្តី មកមើល ! ។

ទេវបុត្រទី ១ ទូលថាចិត្តខ្ញុំព្រះអង្គនៅមិនស្ងៀមសោះ តាំងពីឃើញរូប នាងកាលណា ចេះតែរំភើបញាប់ញ័រច្រួលច្របល់ភ័យអរៗ ជានិច្ចហាក់បីដូចជា ស្តុរជ័យដែលនៅកណ្តាលរឿងរាង នៃសមរភូមិដូច្នោះ ។

ទេវបុត្រទី ២ ចិត្តខ្ញុំព្រះអង្គស្រឡាញ់នាងរោហិណីណាស់ តែងតែហូរ ចេញមកពីបេះដូងដីក្រៀមក្រំ គ្របដណ្តប់លើរូបនាង មិនដែលដាច់ពេលណាទេ ហាក់ដូចជាទឹកឈូរដែលហូរចុះពីលើកំពូលភ្នំដូច្នោះ ។

ទេវបុត្រទី ៣ ទូលថា ចិត្តខ្ញុំស្រឡាញ់នាងរោហិណីខ្លាំងហួសនិស្ស័យ ណាស់ព្រះអង្គ សូម្បីតែបាត់មុខនាងមួយនាទីសឹងមិនបាន, ពិសេសទៅទៀត ចក្ខុទាំងគូរបស់ខ្ញុំដែលសំឡឹងនាងម្តងៗ ស្ទើរតែល្ងើនចេញមកដូចភ្នែកក្តាម

ទៅហើយ ។

ទេវបុត្រទី ៤ ទូលថា បពិត្រព្រះឧប្បត្តិទេវាវង្ស! ចិត្តខ្ញុំព្រះអង្គ តាំងពី ឃើញនាងរោហិណីកាលណា មិនបាននៅហ្នឹង ដូចធម្មតាទេ ចេះតែសុះស្នេហ្ន៎ ចុះឡើងៗ គ្មានពេលណាសម្រាកសោះ ហាក់ដូចជាទង់ដែលបុគ្គលលើកឡើង លើកំពូលចេតិយ ហើយត្រូវជំនោរខ្យល់បោកបក់មក ទង់នោះតែងតែមាន កន្ទុយបក់វិចគ្នានឈប់សម្រាកយ៉ាងណា ! ចិត្តខ្ញុំដែលស្រឡាញ់នាងរោហិណី ក៏ដូច្នោះដែរ ។

សម្តេចអមិន្រ្តាធិរាជទ្រង់ព្រះសណ្តាប់សេចក្តីរាយការណ៍នៃសេចក្តី ស្រឡាញ់ចំពោះលើរូបនាងរោហិណី របស់ទេវបុត្រទាំង ៤ អង្គនោះចប់ហើយ មានបន្ទូលថា ចិត្តអ្នករាល់គ្នាដែលស្រឡាញ់នាងរោហិណីនេះ បើតាមខ្ញុំយល់ ថា នៅអត់ទ្រាំបាន មិនទាន់ជាខ្លាំងណាស់ណាទេ. ឯចិត្តខ្ញុំវិញ ចាប់តាំងពីឃើញ រូបនាងនេះ ក៏មានសេចក្តីស្រឡាញ់ជាអស្ចារ្យទាំងបានប្តេជ្ញាចិត្តថា បើមិនបាន នាងរោហិណី ធ្វើជាអគ្គមហេសីទេ មុខតែស្លាប់ក្នុងទីនេះជាមិនខាន. បើបានធ្វើ ជាអគ្គមហេសី ទើបមានជីវិតរស់នៅបានឃើញមុខអ្នករាល់គ្នាតទៅទៀត ។

ទេវបុត្រទាំងនោះ បានឮបន្ទូលតបនៃសក្តិទេវរាជហើយ ក៏ព្រមព្រៀង គ្នាលើកនាងរោហិណីថ្វាយជារង្វានដ៏តាប់ព្រះទ័យ ដល់ព្រះអង្គ ដើម្បីកុំឱ្យ សោយព្រះទីវង្គត ។ នាងរោហិណីបានឡើងឋាននូវជាអគ្គមហេសីជាទីពេញ ព្រះទ័យនៃព្រះឥន្ទជាពន់ពេក ទ្រង់តែងមានសេចក្តីប្រោសប្រាណ ចំពោះពាក្យ បបួលទៅលេងក្នុងទីណាៗ របស់នាងជាធម្មតា មិនដែលហ៊ានហាមឃាត់ ឬ

ប្រកែកនឹងពាក្យនោះដល់ម្តងណាឡើយ ។

ព្រោះហេតុនោះបានជាលោកសំដែងថា បុណ្យរមែងឱ្យសម្រេច
ប្រយោជន៍តាមសេចក្តីប្រាថ្នាគ្រប់កាលវេលាទាំងពួង ដូចរឿងនាងរោហិណី
នេះជាតួយ៉ាង ។

អានិសង្សកថិន្តយោនី របស់ភិក្ខុ

១- អនាមទ្គចារណ, ២- អសមាធិចារណ, ៣- គណនោជន៍,
៤- យាមនត្ថចិច្ចរិ, ៥- យោច ឥត្ថចិច្ចរិប្បដោ វេសា ទេសំ
តតស្សតិ ។

ទី ១- ឱ្យរួចចាកអាបត្តិក្នុងចារិត្តសិក្ខាបទទី ៦ ក្នុងអចេលកវគ្គ
(សុទ្ធិកបាចិត្តិយ) ។

ទី ២- ឱ្យរួចចាកអាបត្តិក្នុងទុតិយកថិន្តសិក្ខាបទទី ២ ក្នុងចិវវគ្គ
(និស្សត្តិយបាចិត្តិយ) ។

ទី ៣- ឱ្យរួចចាកអាបត្តិក្នុងគណៈភោជនទី ២ ក្នុងភោជនវគ្គ (សុទ្ធិក-
បាចិត្តិយ) ។

ទី ៤- ឱ្យរួចចាកអាបត្តិក្នុងបឋមសិក្ខាបទទី ១ ក្នុងចិវវគ្គ (និស្សត្តិយ-
បាចិត្តិយ) ។

ទី ៥- ឱ្យរួចចាកអាបត្តិ ឱ្យមានសិទ្ធិទទួលចំណែកគណៈភោជនលាភ
ដែលកើតក្នុង "អាវាស" នោះៗ ។

កថិនទាន

សសសសសស

ក្នុងទំព័រសៀវភៅនេះ ខ្ញុំកូណាខ្ញុំបាទ សូមលើកយកពាក្យថា កថិននេះ មកនិយាយដោយសង្ខេបដូចតទៅនេះ :

ពាក្យថាកថិនសព្ទនេះ បើតាមអដ្ឋកថា លោកសំដៅយកពុទ្ធដីកា ដែល ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់សំដែងបញ្ញត្តិទុកថា ការប្រជុំរូបរូមរូបធម៌និងនាមធម៌ ហៅថា កថិនៗ នេះលោកពន្យល់ថា មកពីកថាធាតុដែលប្រែថា ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងអត្ថពីរ យ៉ាងគឺ:

១- ប្រែថា រស់នៅបានដោយកម្រ. សមដូចវិត្តហៈថា **កថតិ កិច្ចន ទិវតតិ** > **កថិនទា** សភាវៈឯណាដែលរស់នៅបានដោយកម្រ សភាវៈនោះ ហៅថា កថិន. ព្រោះលោកប្រៀបដូចជាឈើស្លឹង ដែលបុគ្គលកាត់ចេញចាក ដើម ហើយយកទៅបោះភ្ជាប់នឹងផែនដី រមែងដុះលូតលាស់ឬរស់នៅបានដោយ កម្រយ៉ាងណា ! ឯកិច្ចដែលនឹងកើតឡើង ឬតាំងឡើងជាកថិនពេញទី គឺបាន ដោយកម្រពន់ពេកណាស់ ក៏យ៉ាងនោះដែរ ។

២- ប្រែថា ពោលសរសើរ ព្រោះចីវរទានដែលយើងបានសាងជាកថិន នោះ ជាទានវិសេសជាងទានដទៃៗ ដែលព្រះអរិយទាំងឡាយមានព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ជាប្រធានតែងពោលសរសើរថា ជាទានវិសេសអាចរូបរូម ឬសង្គ្រោះទុកនូវ អានិសង្ស ៥ យ៉ាងរបស់ភិក្ខុអ្នកក្រាលគ្រងមិនឱ្យទៅក្នុងទីដទៃបាន សមដូច វិត្តហៈថា :

បញ្ច អានិសំសេ អញ្ញត្ត គន្ធិ អនត្វា គថតិ សទ្ធកន្ធាតិភ្នំ >

គថនិ ធម្មជាតិឯណាក្រៀមទុក ឬសង្គ្រោះនូវអានិសង្សទាំង ៥ មិនឱ្យទៅក្នុង
ទីដទៃបាន ធម្មជាតិនោះឈ្មោះថាកបិន កបិននេះអាចឱ្យសម្រេចផលដល់
បុគ្គលទាំងពីរផ្នែក. គឺទាយកអ្នកឱ្យក៏ត្រូវបានអានិសង្សច្រើន ត្រូវទទួលផល
ប្រយោជន៍ក្នុងកាលអនាគតដែលខ្លួនត្រូវបាន. មានការទទួលនូវសម្បត្តិក្នុង
ឋានទេវលោកជាដើម ចំណែកបដិគ្គាហកៈ គឺភិក្ខុអ្នកទទួលក្រាលគ្រងកបិននិង
បុគ្គលឬគណៈ ព្រមទាំងសង្ឃដែលបានអនុមោទនា ក៏បានសម្រេចនូវអានិសង្ស
ទាំង ៥ ប្រការពេញលេញគ្រប់គ្រាន់ ដរាបដល់រយៈកាលនៃកបិនខេត្ត ។

មូលហេតុដែលនាំឱ្យកើតកបិនទាននេះ ដោយមាននិទានថា:

សម័យនោះ នៅក្នុងរវាងមជ្ឈិមពោធិកាល ព្រះមានព្រះភាគទ្រង់គង់
នៅក្នុងវត្តជេតពន ដែលជាអារាមរបស់អនាថបិណ្ឌិកសេដ្ឋីសាងថ្វាយទៀបក្រុង
សាវត្ថី គ្រានោះមានភិក្ខុ ៣០ អង្គឈ្មោះថា ភទ្ធវត្តិយត្ថេរក្នុងដែនបាថេយ្យ ជា
អ្នកប្រព្រឹត្តនៅក្នុងព្រៃ ។ល។ ក៏នាំគ្នាចេញអំពីទីនោះមកកាន់ក្រុងសាវត្ថី
ដើម្បីគាល់បំរើព្រះមានព្រះភាគ ទើបមកដល់ពាក់កណ្តាលផ្លូវ ចូនជាដល់ថ្ងៃ
ចូលព្រះវស្សា នឹងស្រូតមកទៀតមិនទាន់ ក៏នាំគ្នាស្វែងរកសេនាសនៈនៅចាំ
វស្សា ទៀបក្រុងសាកេត នាពាក់កណ្តាលផ្លូវនោះទៅ ភិក្ខុទាំងនោះមានសេចក្តី
អជុំកជាខ្លាំងដោយគិតឃើញថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគទ្រង់គង់នៅក្នុងទីជិត
ចម្ងាយ ៦ យោជន៍ទៀតសោះ មិនសមបើយើងទាំងស្តុនដំណើរមិនបានទៅ
គាល់បំរើព្រះអង្គ! លុះដល់ថ្ងៃចេញវស្សាបវរណាស្រេចហើយ លោកក៏នាំគ្នា

ស្រូតចេញអំពីទីនោះមកទៀត ទទួលរដូវនោះនៅមានភ្លៀងរលឹមជោកជាំនៅ
 ឡើយ តាមផ្លូវដែលទៅមកពោរពាសដោយទឹកនិងភក់អិលបំបិចបំប៉ាច់ ។ល។
 លុះដល់ក្រុងសាវត្តីហើយ ចូលទៅកាន់វត្តជេតពន ដែលព្រះមានព្រះភាគទ្រង់
 គង់នៅ ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះមានព្រះភាគរួចស្រេចហើយ ក៏អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ
 លំដាប់នោះព្រះមានព្រះភាគទ្រង់មានព្រះបន្ទូលរាក់ទាក់ទៅរកភិក្ខុទាំងនោះ
 ថាៈ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ! សិរិះយន្តរបស់អ្នកទាំងឡាយ ល្មមអត់សង្កត់បាន
 ឬទេ? ល្មមប្រព្រឹត្តបានឬទេ? អ្នកទាំងឡាយមានសេចក្តីព្រមព្រៀងស្មោះស្មើ
 ឥតមានវិវាទទាស់ទែងគ្នាឬទេ ? អ្នកទាំងឡាយនៅចាំវស្សាសោត ស្រួលបួល
 មិនលំបាកដោយអាហារបិណ្ឌបាតទេឬ? ភិក្ខុទាំងឡាយនោះ ក្រាបបង្គំទូល
 តាមដំណើរដូច្នោះរួចហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលអំពីសេចក្តីលំបាករបស់ខ្លួន ដែល
 មកតាមផ្លូវដោយសព្វគ្រប់តាមដំណើរ ។

លំដាប់នោះព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់សំដែងនូវធម្មិកថា ប្រារព្ធអំពី
 សង្សារវដ្តមិនមានទីបំផុតប្រោសប្រទានភិក្ខុទាំងនោះ. លុះចប់ធម៌ហើយ ភិក្ខុ
 ទាំងនោះ ក៏បានជាព្រះអរហន្តទាំងអស់អង្គ. ហើយនាំគ្នាហោះតាមអាកាស
 ទៅកាន់ទីលំនៅរបស់ខ្លួនអស់ទៅ ។

បន្ទាប់ពីនោះមក ព្រះមានព្រះភាគទ្រង់ព្រះតម្រិះថា បើប្រសិនជា
 តថាគតបានតែងតាំងកថិន្តារកិច្ចទុកអំពីគ្រាមុន ម៉្លោះសមភិក្ខុទាំងនោះនឹង
 បានលះចីវរមួយទុកនៅទីកន្លែង ជាប់មកតែស្បងចិញ្ចឹមប៉ុណ្ណោះ នឹងមាន
 អត្តភាពស្រាលមិនលំបាកយ៉ាងនេះសោះឡើយ ហើយកថិន្តារកិច្ចនេះសោត

ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយរាល់ព្រះអង្គ ក៏តែងទ្រង់អនុញ្ញាតទុកដល់សាវ័កពុំដែលលះ
បង់ផង ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់ព្រះតម្រិះដូច្នោះហើយ ទើបទ្រង់ត្រាស់ហៅភិក្ខុទាំង
ឡាយមកទ្រង់អនុញ្ញាត កថិនគ្មារកិច្ចនេះ ដោយព្រះពុទ្ធដីកាថា:

អនុជានាមិ ភិក្ខុវេ វស្សំ វុដ្ឋានំ ភិក្ខុនំ កថិនំ

អត្ថរត្តំ អត្ថត កថិនានំ វោ ភិក្ខុវេ បណ្ណ កប្បិស្សន្តំ ម

ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ តថាគតអនុញ្ញាតឱ្យភិក្ខុទាំងឡាយ ដែលបាននៅ
ចាំវស្សារួចហើយទទួលក្រាលកថិន ! ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើភិក្ខុទាំង
ឡាយបានក្រាលកថិនហើយនឹងបានសម្រេចអានិសង្ស ៥ ប្រការ ។ (ដូចមាន
នៅទំព័រខាងដើមស្រាប់) ។

កថិនទានានិសង្សកថា

យេ ជនា សុខមិច្ឆន្តា

ទត្វាន កថិនចីវរំ

តេមិ ទុក្ខា បម្បក្ខន្តិ

តុក្ខា ទេវេសុ វេនុស្សេសុ

នរកាទីនំ ន ជាយន្តិ

កថិនទានស្សិនំ ជនំ

ចទេវលោកេ មិ តុក្ខា

ទិព្វសម្បត្តិ តតោ

មវិក្ខា វេនុស្សេលោកេ

រាជំ មោក្ខន្តិ មហាព្វលា

សត្តរតនសម្បត្តា ចតុទីបេសុ

ឥស្សរា តេ ជនា

សំសារន្តាមិ អធាយេ ន

កមិស្សន្តិ ទ្វេ កុលេ

ឧបបជ្ជន្តិ ខត្តិយេ មាមិ

ព្រាហ្មណេនា មិនេ កុលេ

ន ជ យន្តិ កថិនទានស្សិន ផល ១

ជនទាំងឡាយឯណាប្រាថ្នានូវសេចក្តីសុខ ឱ្យនូវចីវរដើម្បីកម្មវិទាន ជន
ទាំងឡាយនោះឯង រមែងរួចចាកទុក្ខក្នុងទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ នឹងមិន
កើតក្នុងអបាយទាំងឡាយ មាននរកជាដើម. នេះជាផលរបស់កម្មវិទាន ជន
ទាំងឡាយនោះ នឹងបានសោយនូវសម្បត្តិដ៏ជាទិព្វ ក្នុងទេវលោកទាំង ៦ ជាន់
កាលដ៏យូរអង្វែង ។

លុះច្បាស់អំពីទេវលោកនោះមក នឹងបានជាស្តេចក្នុងមនុស្សលោកនេះ.
ជាស្តេចមានកម្លាំងច្រើន បរិបូណ៌ដោយរតនៈ ៧ ប្រការ នឹងបានជាធំក្នុងទ្វីប
ទាំង ៤ កាលបើនៅអន្ទោលទៅមកក្នុងមនុស្សលោកនេះ នឹងមិនបានទៅក្នុង
អបាយ រមែងកើតក្នុងត្រកូលទាំងពីរគឺៈ ខត្តិយត្រកូល ១. ព្រាហ្មណត្រកូល ១.
មិនកើតក្នុងត្រកូលថោកទាបឡើយ. នេះជាផលរបស់កម្មវិទានដែលជន
ទាំងឡាយបានកសាងហើយ ។

អានិសច្ចខន្តិ ៥ យវិនិៈ

- ១- បិយោមនាធា នឹងបានជាទីស្រឡាញ់រាប់អាន របស់ទេព្វ
និងមនុស្សទាំងឡាយ.
- ២- នវេរតហុលោ មិនចំរើនដោយពៀររវេក.
- ៣- នវដ្ឋតហុលោ នឹងមិនចំរើនទៅដោយទោសៈ.
- ៤- អសម្មុទ្ធក្កា នឹងមានស្មារតីមិនវង្វេងភ្លេចក្នុងវេលាស្លាប់.
- ៥- សុគតិ ស្លាប់ហើយនឹងទៅកើតក្នុងស្ថានសួគ៌ ។

អាណិសឡូឡី

ជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន

រឿងកង្កែបស្លាប់ធមិ

កាលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់គង់ធរមាននៅឡើយ ពេលមួយព្រះអង្គទ្រង់
ប្រទានធមិទេសនា ដល់បរិសទ្យអ្នកនៅក្នុងនគរចម្បា ក្បែរមាត់ស្រះបោកូរណី
ឈ្មោះគត្តរា ។

គ្រានោះមានសត្វកង្កែបមួយកំពុងសម្លាប់ធមិទេសនា ស្រាប់តែមាន
ក្មេងគង្វាលគោម្នាក់ ដើរមកឈរច្រត់ដំបងសង្កត់លើក្បាល. កង្កែបនោះខំធន់
ទ្រាំនឹងជម្ងឺប្រឹងតែស្លាប់ធមិ មិនលះបង់សព្វព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ក៏ធ្វើមរណកាលក្នុង
ខណៈនោះទៅ ទៅកើតក្នុងស្ថានតារតិស្ស បានឈ្មោះថា "មណ្ឌុកទេវបុត្រ" នៅ
ក្នុងវិមានមាសកំពស់ ១២ យោជន៍ ហាក់ដូចជាភ្នាក់ពីដេក ហើយស្រាប់តែ
ឃើញពួកស្រីទេពអប្សរ ចោមរោមជាបរិវារ ក៏នឹកថា យីអើ ! គួរឱ្យឆ្ងល់ពេក
ណាស់ ហេតុអ្វីអេះ ! អញលោតែមកប្រតិស្ឋានក្នុងទីនេះ ! រំពឹងទៅឃើញ
បុញ្ញកម្មដែលខ្លួនខំអត់ទ្រាំនឹងជម្ងឺប្រឹងផ្ទុះស្មារតីមិនឱ្យឃ្លៀងឃ្លាតពីព្រះសម្មា
សម្ពុទ្ធបស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទើបហោះចុះពីទេវលោកព្រមទាំងវិមាន មកថ្វាយ
បង្គំព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធជាម្ចាស់ ។

គ្រានោះព្រះដ៏មានព្រះភាគទ្រង់មានព្រះពុទ្ធតម្រាស់សួរថា:

កោ មេ វន្តតិ វាណនិ ឥន្ទិយា យសសា ជនំ

អតិក្កន្តេន វន្តេន សព្វា ទ្រិកាសយំ និសា ម

អ្នកណាហ្ន៎ ! មានបូទិ មានយសរុងរឿង មានស្តីចែងចាំងក្នុងទិស
ទាំងពួងឱ្យភ្លឺថ្លា មកសំពះបាទាតថាគត ? ។ ទេវបុត្រក្រាបទូលថាៈ

មណ្ឌកោហំ បុរេ អាសី ខ្នងគេ វារីគោចរេ

គវ ធម្មំ សុណន្តស្ស អវចិ វច្ឆកោធាលកោ ម

ខ្ញុំព្រះអង្គ កាលពីដើមឡើយជាសត្វកង្កែប នៅអាស្រ័យក្នុងទឹកមានវារី
ជាទីគោចរ កាលកំពុងស្លាប់ធម៌ព្រះអង្គ អ្នកគង្វាលគោសម្លាប់ខ្ញុំព្រះអង្គ ។

ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ព្រះសណ្តាប់ហើយ ក៏ទ្រង់ប្រទានធម៌ទេសនាសត្វទាំង
ឡាយ បានលុះមគ្គាភិសម័យ ចំនួន ៨ ម៉ឺន ៤ ពាន់នាក់ ។ ឯទេវបុត្រនោះ បាន
លុះដល់សោតាបត្តិជល ក៏ហោះទៅកាន់ទេវលោកវិញ ។

រឿងនេះបញ្ជាក់ឱ្យឃើញថា ខន្តិសេចក្តីអត់ធន់ចំពោះអារម្មណ៍មិនសម
បំណង ឬចំពោះគ្រោះកាចណាមួយមកបៀតបៀន ក្នុងពេលដែលយើងកំពុង
តែតាំងចិត្តសាងសន្សំនូវសេចក្តីល្អ. យើងគង់បានទទួលនូវជលល្អសមតាម
បំណងប្រាថ្នាពុំខានឡើយ. ដូចសត្វកង្កែបអត់ធន់នឹងជម្ងឺដែលអ្នកគង្វាលគោ
យកដឹបងច្រត់លើក្បាល ក្នុងពេលដែលកំពុងតែស្លាប់ធម៌ទេសនាព្រះសម្មា
ទោះបីឈឺយ៉ាងណា ក៏កង្កែបអត់ធន់ដរាបដល់ក្បែរជីវិត បានទៅកើតក្នុងស្ថាន
តារតីង្ស ឈ្មោះ "មណ្ឌកទេវបុត្រ" នោះទៅ ។

អានិសង្ឃកតញ្ញ ៤ យ៉ាងគី:

- ១- គុសលមូលតា ជាបូសគល់នៃគុសលទាំងពួង.
- ២- បធានតា ជាប្រធាននៃបារមីទាំង ៣០.
- ៣- បុញ្ញាភិវឌ្ឍនោ ជាទីចំរើនបុណ្យគុសល.
- ៤- សម្បត្តិសមិច្ឆន្តា ជាទីសម្រេចនូវសម្បត្តិទាំង ៣ ស្ថាន ។

អានិសង្ឃកតញ្ញ

ជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន

រឿងបុរសលិចសំពៅ

កាលពីព្រេងនាយមានបុរសម្នាក់ឈ្មោះតម្កលៈ នៅក្នុងសាវត្តិ បានធ្វើ
 ដំណើរទៅកាន់ឧត្តរាបថជនបទ ក្នុងគិម្ពរដូវក្តៅខ្លាំងពេកចូលទៅជ្រកក្រោម
 ម្លប់ឈើមួយបានជួបនឹងបុរសម្នាក់ដែលចូលទៅជ្រកមុន ។

បុរសចូលទៅជ្រកមុនបាននិយាយសុំស្នាម្នីថា ម្ចាស់សំឡាញ់អ្នកមានស្នា
 ម្នីឬទេ ? បើមាន ខ្ញុំសុំទាន ១ ម៉ាត់ទទួលទានគ្រាន់មានទឹកមាត់ ព្រោះស្រែក
 ទឹកខះកណាស់ ។ តម្កលៈបុរសស្នាមដូច្នោះហើយ មានចិត្តមេត្តាករុណា បាន
 ឱ្យម្នីមួយមាត់ទៅបុរសនោះបរិភោគ ។ កាលខាងក្រោយមកបុរសទាំងពីរ
 នាក់ បានឡើងជិះសំពៅឆ្លងមហាសាគរទៅជួញជាមួយនឹងពួកឈ្មួញទាំងឡាយ

ទៅបាន ៧ ថ្ងៃមានខ្យល់ព្យុះជាខ្លាំងឆ្ងាយសំពៅកណ្តាលមហាសាគរ ពួកឈ្មួញ
 ទាំងឡាយត្រូវទឹករលកបោកលិច ស្លាប់អស់នៅសល់តែតម្កល់:បុរស និងបុរស
 ដែលបានសុំស្នាស៊ីក្នុងពេលដែលជ្រកក្រោមម្លប់ឈើ ឯបុរសដែលសុំម្ហូស្នាបាន
 ក្តារមួយបន្ទះតោងហែលទៅដោយខ្សែក តម្កល់:បុរសឥតបានក្តារតោងទេ ខំ
 ហែលទៅដោយខ្សែកមានសេចក្តីទុក្ខលំបាកយ៉ាងខ្លាំងស្ទើរតែនឹងស្លាប់ ជួនជា
 អាយុមិនអស់ ក៏អណ្តែតទៅជួបនឹងបុរសដែលសុំស្នាម្ហូម ទោះឃើញហើយ
 ចាប់លើកឡើងស្គាល់ច្បាស់ជាតម្កល់: បុរសដែលខ្លួនបានសុំម្ហូស្នាក៏ឱ្យបន្ទះក្តារ
 ហែលឆ្លងទៅ ខ្លួនស៊ូហែលដៃទេ ព្រោះនឹកឃើញគុណដែលឱ្យស្នាម្ហូម ១ ម៉ាត់
 ដល់ខ្លួនក្នុងពេលដែលខ្លួនស្រែកទឹកខ្លាំង ។

ឯតម្កល់:បុរសកាលបើបានជែនក្តារហើយ ក៏ខំហែលសំដៅទៅរកត្រើយ
 ចំណែកខាងបុរសអ្នកហែលដៃទេ ក៏ចេះតែខំហែលយូរៗ ទៅអស់កម្លាំង ក៏
 បណ្តែតខ្លួនទៅលើទឹក គិតថាអាយុអញអស់កណ្តាលមហាសាគរនេះហើយ
 ប៉ុន្តែស្លាប់ក៏ស្លាប់ចុះ ឱ្យតែតម្កល់:បុរសអ្នកមានឧបការ:បានរស់ជីវិត កំពុងតែ
 គិតយ៉ាងនេះ ក៏ក្តៅក្រហាយដល់ទេវតារក្សាសមុទ្រ ទេវតារំពឹងមើលឃើញ
 បុរសនោះមានគុណធម៌ល្អ ក៏ស្ទុះទៅស្រង់យកទៅដាក់នៅត្រើយនាយមុន
 តម្កល់:បុរស លុះតម្កល់:បុរសទៅដល់ស្រាប់តែឃើញបុរសនោះនៅលើច្រាំង
 ទើបសួរថា សំឡាញ់ឯងបានអ្វីជិះមក បានជាឆាប់ដល់ម្ល៉េះ ។ បុរសនោះប្រាប់
 តាមត្រង់ថា ខ្ញុំឥតដឹងខ្លួនទេ អស់កម្លាំងពេកបណ្តែតខ្លួនលើទឹកចាំតែពេលនឹង
 ស្លាប់ ស្រាប់តែមកដល់ទីនេះតែម្តង ។

កំពុងតែនិយាយដូច្នោះ ទេវតាក៏បង្ហាញខ្លួនឱ្យបុរសពីរនាក់ឃើញ ហើយ
 និយាយប្រាប់ថា ខ្ញុំយកអ្នកមក ព្រោះអ្នកមានកតញ្ញកតវេទិពាធមិប្រាកដក្នុង
 ខ្លួន បុគ្គលដែលមានសភាពដូចអ្នកនឹងបណ្តោយឱ្យវិនាសមិនបានឡើយ តាំង
 ពីព្រេងនាយមកទេវតាទាំងឡាយ មិនដែលមើលបំណាំបុគ្គលដែលប្រាកដស្មើ
 ដូចជាអ្នកនេះឡើយ ។ ទេវតាប្រាប់ដូច្នោះហើយ ក៏ឱ្យបុរសទាំងពីរបរិភោគ
 អាហារទិព្វ ស្លៀកពាក់ត្រឡឹងអលង្ការទិព្វ ហើយនាំទៅដាក់ក្នុងនគរសាវតី ក្នុង
 ខណៈនោះឯង ។

រាជសង្ឃមេត្តា ១១ យ៉ាងគឺ:

១- សុខំ សុបតិ បុគ្គលប្រកបដោយមេត្តា រមែងដេកលក់ជា
 សុខស្រួលល្អ ចំណែកជនដទៃរមែងដេកលក់អាក្រក់ គឺដេកបំរះននៀលស្រមុក
 លាន់ពួសម្លេងអាក្រក់ផ្សេងៗ បុគ្គលប្រកបដោយមេត្តា មិនដូច្នោះឡើយ ដេក
 លក់ជាសុខស្រួល ហាក់ដូចជាមនុស្សចូលមកកាន់សមាបត្តិ.

២- សុខំ បដិពុជ្ឈតិ អ្នកប្រកបដោយមេត្តា រមែងភ្ញាក់រឭកអំពី
 លក់ក៏ជាសុខស្រួលល្អ ចំណែកជនដទៃរមែងភ្ញាក់អំពីលក់អាក្រក់ គឺធ្វើសម្លេង
 ថ្ងូរគ្រហឹមមិតពត់កាយ បំរះននៀលកាយផ្សេងៗ អ្នកប្រកបដោយមេត្តា មិន
 ដូច្នោះឡើយ រមែងភ្ញាក់ឡើងជាសុខស្រួលល្អ ប្រៀបដូចជាផ្កាឈូករីក.

៣- ន ធាបតំ សុបិនំ បស្ស្ទតិ អ្នកប្រកបដោយមេត្តា កាល
 នឹងដេកលក់ទៅ មិនបានយល់សប្តិឃើញអាក្រក់ឡើយ គឺយល់សប្តិឃើញល្អៗ
 ឃើញហាក់ដូចជាថ្វាយបង្គំចេតិយ ហាក់ដូចជាធ្វើបូជាព្រះរតនៈ ហាក់ដូចជា

ស្តាប់ធម៌ជាដើម ចំណែកជនដទៃរមែងយល់សប្តិឃើញហាក់ដូចជាចោរដេញ
ហាក់ដូចជាមនុស្សពាលបៀតបៀន ឬ ហាក់ដូចជាធ្លាក់ទៅក្នុងជ្រោះជាដើម.

៤. **មនុស្សទាំង បិយោ បោតិ** អ្នកប្រកបដោយមេត្តា រមែងជា
ទីស្រឡាញ់ ជាទីគាប់ចិត្តនៃមនុស្សទាំងឡាយប្រៀបដូចជាកែវមុក្ខាហារ
សម្រាប់ពាក់ដើមទ្រូងនិងកម្រងផ្កាសម្រាប់ប្រដាប់ក្បាល.

៥. **អមនុស្សទាំង បិយោ បោតិ** អ្នកប្រកបដោយមេត្តា រមែង
ជាទីស្រឡាញ់គាប់ចិត្តនៃមនុស្សទាំងឡាយមានទេវតាជាដើម.

៦. **ឧបសា រត្ន្និ** ពួកទេវតារមែងរក្សាបុគ្គលដែលប្រកប
ដោយមេត្តា ប្រៀបដូចជាមាតាបិតាដែលរក្សាបុត្រ.

៧. **នាស្ស អត្ថិ វា វិសំ វា សត្ថំ វា កមតិ** បុគ្គល
ដែលប្រកបដោយមេត្តា មិនបានឆេះរលាក ឬក្តៅក្រហាយដោយភ្លើង មិនបាន
ស្លាប់វិនាសដោយពិសបំពុល មិនបានមុតដោយគ្រឿងសស្ត្រារុករុកផ្សេងៗ.

៨. **តុវដិ ចិត្តំ សមាធិយតិ** ចិត្តអ្នកប្រកបដោយមេត្តា រមែង
តាំងនៅខ្ជាប់ខ្ជួនល្អដោយឆាប់រហ័សមិនបានយឺតយូរឡើយ.

៩. **មុខវណ្ណោ វិបសិទ្ធិ** អ្នកប្រកបដោយមេត្តា រមែងមានមុខ
ស្រស់បស់ ប្រៀបដូចជាផ្លែត្នោតទុំដែលទើបនឹងជ្រុះចាកទង.

១០. **អសម្មុទ្ឋោ កាលំ ករោតិ** អ្នកប្រកបដោយមេត្តា រមែងមិន
បានធ្វើមរណកាលដោយសេចក្តីវង្វេង គឺគ្មានសេចក្តីវង្វេងហើយស្លាប់ គឺថា
ស្លាប់ដូចគេដេកលក់ស្រួល.

១១- ឧត្តរី អប្បជិវិដ្ឋិរុទ្ធា ព្រហ្មលោកុបគោ ហោតិ អ្នក
ប្រកបដោយមេត្តា ទុកជាមិនបានត្រាស់ដឹងនូវគុណធម៌ខ្ពង់ខ្ពស់ជាងមេត្តា
សមាបត្តិនោះទេ លុះច្បាតអំពីមនុស្សលោកនេះទៅ ក៏គង់តែបានទៅកើតក្នុង
ព្រហ្មលោកពុំខានឡើយ ។

អានិសង្សមេត្តា

ជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន



រឿងសក្កទេវរាជ

កាលកន្លងទៅហើយ មានមាណពម្នាក់ឈ្មោះមយៈនៅក្នុងអចលគ្រាម
ក្នុងដែនមគធៈ បានធ្វើទីដីមួយកន្លែងឱ្យរាបស្មើគួរជាទីរីករាយ ។

មានមាណពដទៃទៀត មកបណ្តេញគាត់ឱ្យចេញពីទីនោះ ហើយនៅ
ដោយខ្លួនឯង ។ មយៈមាណពមិនខឹងសោះ. ហើយទៅធ្វើកន្លែងដទៃទៀត. គេ
បណ្តេញទៀត ទៅធ្វើកន្លែងដទៃជាច្រើនលើក ។ តមកខាងក្រោយ គាត់យក
ចបទៅជម្រះកន្លែង ១ ទំហំប៉ុនលានឱ្យរលីងស្អាត. ជនទាំងពួងតែងទៅកន្លែង
នោះជាទិច្ច. ក្នុងរដូវវស្សាមយៈមាណពបំពាក់ភ្លើងឱ្យ. ក្នុងរដូវក្តៅគាត់ដងទឹក
ឱ្យ ។ តពីនោះមក មយៈមាណពតែងចេញទៅពីព្រលឹមធ្វើផ្លូវឱ្យរាបស្មើ និងធ្លា
មែកឈើដែលគួរយកចេញ. មាណពឯទៀតៗ មកសួរ. គាត់ប្រាប់ថា ខ្ញុំធ្វើផ្លូវ
ទៅស្ថានសួគ៌ ។ ទើបមាណពឯទៀតមកសូមធ្វើជាមួយផង បានគ្នាពីរនាក់

យូរៗ ទៅបានគ្នាម្តងម្នាក់-ម្តងពីរនាក់ ចំរើនបានគ្នា ៣៣ នាក់. ធ្វើផ្លូវបាន
ប្រហែល ២ យោជន៍ ។

ត្រានោះ តាមភោជក (មេស្រុក) បានឃើញជនទាំងនោះធ្វើដូច្នោះក៏
គិតថា "មនុស្សទាំងនេះប្រកបកិច្ចការដែលមិនគួរប្រកបសោះ. ហើយក៏ត្រិះរិះ
ជាដើមមកស៊ីជីកសុរា ឬធ្វើកិច្ចដទៃក្រៅពីនេះវិញ សមជាអញបានកម្រៃបន្តិច
បន្តួចមិនខាន. ទើបហៅមាណាតទាំងនោះមកឃាត់មិនឱ្យធ្វើ ។ មាណាតទាំង
អស់នោះប្រកែកមិនព្រមឈប់ ។ តាមភោជកខឹងណាស់ ក៏ទៅក្រាបបង្ខំទូល
ដល់មហាក្សត្រដោយពាក្យបង្គាប់ថា ខ្លួនបានឃើញពួកចោរនៅក្នុងព្រៃ ។ ព្រះ
រាជាទ្រង់បង្គាប់ឱ្យចាប់មាណាតទាំងនោះមក ។ តាមភោជកក៏ចាប់នាំបង្ខំថ្វាយ
តាមព្រះបង្គាប់ ។ ព្រះរាជាមិនបានពិចារណាសោះ ស្រាប់តែទ្រង់បង្គាប់ឱ្យយក
ដីមកបញ្ជាន់អ្នកទាំងនោះ ។ ឯមួយមាណាតបានឱ្យឱវាទដល់សម្មាញ់របស់
ខ្លួនទាំងអស់ថា ចូរអ្នកទាំងឡាយតាំងចិត្តមេត្តាឱ្យល្អ គ្មានអ្វីជាទីពឹងក្រៅពី
មេត្តានេះទេ. អ្នកទាំងឡាយកុំខឹងនឹងព្រះរាជា នឹងតាមភោជកនឹងដីរសម្រាប់
បញ្ជាន់ ឬ នឹងខ្លួនឯងឡើយ. ចូរអ្នកមានចិត្តស្មើ ប្រកបដោយមេត្តាតែម្យ៉ាង.
មាណាតទាំងឡាយក៏ធ្វើតាម ។ ដោយអានុភាពនៃមេត្តាចិត្តរបស់ជនទាំងនោះ
ដីក៏មិនហ៊ានជិតឡើយ ។ ព្រះរាជាទ្រង់ជ្រាបដូច្នោះហើយ ទើបមានព្រះឱង្ការ
ថា "ដីឃើញមនុស្សច្រើនបានជាមិនហ៊ានជាន់" ទើបទ្រង់បង្គាប់ឱ្យយកកន្ទេល
មកគ្របមនុស្សទាំងនោះ. ធ្វើដូច្នោះក៏ដីរឹតតែថយឆ្ងាយជាងមុនទៅទៀត.
ទើបទ្រង់ត្រាស់ហៅមាណាតទាំងនោះមកសួរហេតុតាំងពីដំបូងរៀងមក. បាន

ជ្រាបសព្វសេចក្តីហើយ ក៏មានព្រះទ័យសោមនស្ស ទ្រង់មានព្រះរាជឱង្ការថា
 “ម្ចាស់អ្នកទាំងឡាយ, អម្បាលសត្វតិរច្ឆាន ម្តេចក៏ដឹងគុណអ្នកទាំងឡាយ, ចុះ
 អញជាមនុស្សត្រឡាងក៏មិនដឹងសោះ. សូមអ្នកទាំងឡាយអត់ទោសផងចុះ”
 ហើយទ្រង់ឱ្យតាមភោជកព្រមទាំងប្រពន្ធកូនទៅជាខ្ញុំបម្រើមាណពទាំងនោះ.
 ទ្រង់ព្រះរាជទានដីរនោះឱ្យជាយានជំនិះ និងស្រុកនោះឱ្យជារបស់មាណពទាំង
 ឡាយ ។ មាណពទាំងឡាយមានសេចក្តីរីករាយដោយគំនិតថា “អាទិសង្ឃ
 បុណ្យយើងបានឃើញហើយ” ទើបប្រឹក្សាគ្នាថា “ឥឡូវនេះគួរតែយើងធ្វើបុណ្យ
 ឱ្យក្រែលែងតទៅទៀត” លុះយល់ព្រមគ្នាហើយ ក៏ឱ្យហោជាងឈើមក ឱ្យធ្វើ
 សាលាសំណាក់ត្រង់ផ្លូវត្រឡែងកែងមួយអន្លើ. មិនឱ្យពួកស្រីៗ ចូលធ្វើជាមួយ
 ផងឡើយ ។

ឯមួយ៖មាណពមានប្រពន្ធ ៤ នាក់ គឺនាងសុធម្មា ១, សុនន្ទា ១, សុចិត្តា
 ១, សុជាតា ១ ។ នាងសុធម្មាត្រូវគំនិតគ្នានឹងជាងឈើ. នាងឱ្យសំណូកជាងឈើ
 ហើយនិយាយថា ត្រូវអ្នកឯងធ្វើឱ្យខ្ញុំបានជាធំក្នុងសាលានេះកុំខាន ។ ជាងឈើ
 យល់ព្រមតាមហើយ ក៏ហាលឈើសម្រាប់ធ្វើហោជាងឱ្យស្អិត ឈូសសំអាត
 ស្រេចហើយឆ្លាក់អក្សរថា “នេះសាលាសុធម្មា” ។

លុះដល់វេលាដែលធ្វើសាលាហើយស្រេច ត្រូវលើកហោជាង ក៏និយាយ
 ពើធ្វើជារោងមិនបានធ្វើហោជាង. ហើយតូញត្រែរថា លុះតែបានហោជាងដែល
 គេធ្វើរួចស្រេចមុនមកទើបស្រួល ។

មាណពទាំងឡាយសួរថា ឥឡូវនេះ យើងត្រូវធ្វើដូចម្តេច ? ជាងឈើថា

យើងត្រូវរកហោជាងដែលគេធ្វើទុកលក់ស្រាប់ៗ ។ មាណពទាំងនោះបាន
 ឃើញហោជាងនៅផ្ទះនាងសុធម្មា. ក៏និយាយទិញឱ្យថ្លៃ ១ ពាន់កហាបណៈ ។
 នាងសុធម្មាមិនព្រមលក់សោះ បែរជានិយាយថា បើអ្នកទាំងអស់ឱ្យខ្ញុំបាន
 ចំណែកបុណ្យក្នុងសាលានេះផង. ខ្ញុំមិនយកថ្លៃទេ ។ ជាងឈឺជួយជម្រុលថា
 លោកម្ចាស់ហើយ. ហ៊ានដទៃលើកលែងតែព្រហ្មលោកចេញ គ្មានហ៊ានណាឥត
 មាតុត្រាមទេ. សូមលោកយកហោជាងនេះចុះ. ខ្ញុំបាទនឹងធ្វើការឱ្យសម្រេច
 រាប់ ។

មាណពទាំងនេះក៏ព្រមយកហោជាងនេះមកឱ្យជាងឈឺធ្វើសាលាស្រេច
 ហើយ ខណ្ឌជា ៣ ចំណែកគឺ ១ ចំណែកសម្រាប់អ្នកធំ ១ ចំណែកសម្រាប់
 មនុស្សទុតិក ១ ចំណែកសម្រាប់មនុស្សមានជម្ងឺ ។ ជនទាំង ៣៣ នាក់នោះ
 ក្រាលផែនក្តារ ៣៣ បន្ទះ ១ បន្ទះម្នាក់ៗ ហើយសញ្ញាដល់ដីថា បើមនុស្ស
 អាតន្តកៈមកអង្គុយលើផែនក្តារអ្នកណា. ត្រូវឯងនាំទៅប្រគល់ដល់អ្នកម្ចាស់
 ក្តារនោះ. ការគត់ច្របាច់និងម្ហូបចំណីគ្រប់យ៉ាងជាការលើអ្នកម្ចាស់ក្តារនោះ
 ទាំងអស់ ។ ដីក៏ធ្វើតាម ។

ឯមួយៈមាណពបានដាំដើមរលួសផ្ទុះ ១ ដើមនៅក្បែរសាលា. ហើយ
 ក្រាលផែនថ្មប្របគល់រលួសផ្ទុះនោះ ។ អ្នកផងដែលចូលទៅជិតសាលានោះ
 តែបានមើលហោជាង តែងអានអក្សរនិយាយគ្នាថា "សាលាសុធម្មា" ឈ្មោះ
 មនុស្សទាំង ៣៣ នាក់នោះ មិនប្រាកដសោះ ។

ឯនាងសុនន្ទាគិតថា "មាណពទាំងនេះ កាលកសាងសាលាមិនឱ្យអញ

បានចំណែកបុណ្យផងឡើយ" ។

នាងសុផម្មាជាស្រ្តីឆ្នាត បានធ្វើហោជាង. ទើបបានចំណែកបុណ្យក្នុងសាលានេះ អញបើធ្វើអ្វីមួយនឹងគេទើបគួរ. តើអញធ្វើអ្វីអេះ ? ទើបនាងឱ្យដឹកស្រះបោកូរណី ១ នៅប្របសាលានោះ មានឈ្មោះប្រាកដថា "សុនន្ទា-បោកូរណី"

ឯនាងសុចិត្តាបានធ្វើសូនផ្កា ១. ជាមរណីយស្ថានជាទីគួររីករាយបុព្វផលទាំងឡាយមានគ្រប់គ្រាន់ មានឈ្មោះប្រាកដថា "សុចិត្តលតាវីន" សម្រាប់មហាជនកំសាន្តចិត្ត ។ ឯនាងសុជាតាគិតថា "អញចាំបាច់ធ្វើអ្វីទៀត ព្រោះអញជាធិការរបស់ឪពុកធំមួយមាណព ហើយត្រូវជាប្រពន្ធរបស់មួយមាណពនេះស្រាប់. បើគាត់ធ្វើអ្វី ! ឈ្មោះថាអញធ្វើដែរ" ហើយក៏ខំតែស្អិតស្អាងអត្តភាពខ្លួនឯងប៉ុណ្ណោះ ។

ចំណែកខាងមួយមាណពបានបំពេញនូវវិត្តបទ ៧ ប្រការ គឺការបំរើនូវមាតាបិតា ១ សេចក្តីប្រព្រឹត្តិកោតក្រែងដល់បុគ្គលជាធំក្នុងត្រកូល ១ វាចាទៀងទាត់ ១ វាចាស្រទន់ស្រទាប ១ វាចាមិនព្យុះព្យង់ ១ ការនាំបង់នូវសេចក្តីកំណាញ់ ១ សេចក្តីមិនក្រោធ ១ ឱ្យពេញគ្រប់គ្រាន់ ត្រូវត្រង់សេចក្តីសរសើរដែលលោកចង់ជាគាថាទុកមកថា:

មាតាបេតិកវំ ជន្នំ	កុលេ ទេដ្ឋាបចាយិនំ
សន្នំ សខិលសង្កាសំ	បេសុនេនយ្យប្បហាយិនំ
មច្ឆេវទិនយេយ្យុត្តំ	សច្ចំ កោធាភិក្ខុំ នវំ

តំ វេ ធម្មា តាវតីសា អាហុ សប្បុរិសោ តីតិ ម

(ប្រែថា) នរជនឯណា ជាអ្នកចិញ្ចឹមនូវមាតាបិតា ជាអ្នកមានសេចក្តី
កោតក្រែងដល់អ្នកធំក្នុងត្រកូល ជាអ្នកពោលនូវពាក្យហ្មត់ចត់ស្រឡាត់ស្រឡាប
ជាអ្នកលះលែងនូវពាក្យញុះញង់ ជាអ្នកនាំបង់នូវសេចក្តីកំណាញ់ ជាអ្នក
និយាយទៀងទាត់ ជាអ្នកគ្របសង្កត់នូវសេចក្តីក្រោធ. ពួកទេវតានៅស្ថាន
ត្រៃត្រីង្ស ហៅនរជននោះថា "សប្បុរស" ។

មឃមាណពនោះ លុះអស់ជីវិតទៅបានទៅកើតជាស្តេចទេវតាព្រះនាម
"សក្ក" នៅពិភពតាវតីង្ស ។

ឯមាណពជាសម្មាញ់ទាំងនោះ ក៏បានទៅកើតក្នុងពិភពតាវតីង្សនោះ
ដែរ ។ ជាងឈើបានទៅកើតជាវិស្សកម្មទេវបុត្រ ។ ឯនាងសុធម្មាធ្វើមរណកាល
ទៅ បានទៅកើតក្នុងតាវតីង្សនោះដែរ នាងមានទេវសភា (សាលាសម្រាប់
ប្រជុំទេវតា) ១ ឈ្មោះសាលាសុធម្មា. ទំហំ ៥០០ យោជន៍ ឥតមានទីណាដទៃ
ជាទីគួររីករាយជាងទេវសភានោះឡើយ ។

ឯនាងសុនន្ទា ធ្វើមរណកាលទៅ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានតាវតីង្សនោះ
ដែរ. នាងមានស្រះបោកូរណី ១ ឈ្មោះសុនន្ទាបោកូរណី. ទំហំ ៥០០ យោជន៍ ។

ឯនាងសុចិន្ទា ធ្វើមរណកាលទៅ ក៏បានទៅកើតក្នុងឋានតាវតីង្សនោះ
ដែរ. នាងមានសួនច្បារ ១ ឈ្មោះសុចិត្តលតាវិន. ទំហំ ៥០០ យោជន៍ ។

ចំណែកខាងនាងសុជាតា ធ្វើមរណកាលទៅ បានទៅកើតជាមេកុកនៅ
ក្នុងច្រកភ្នំមួយ ។

ព្រះឥន្ទឱរក្សាសីល ៥ ហើយស្លាប់ទៅកើតជាកូនស្រីនាយស្នូនឆ្នាំង.
ទ្រង់ណែនាំឱរក្សាសីលទៀត។ ស្លាប់ទៅបានទៅកើតជាព្រះរាជធីតាព្រះបាទ
វេបចិត្រាសុរឈ្មោះនាងសុជាតានៅនាអសុរពិភព ទើបទ្រង់ទៅនាំមកតម្កល់
ទុកជាមហេសី ក្នុងដំណែងជាធំជាងពួងស្រីអប្សរ ចំនួន ២ កោដិកន្លះ ឯឋាន
តាវតីង្សសួគ៌នាយ ។

អាទិសង្ឃសមាធិការវនា មាត ៥ យ៉ាង

១- **ទិដ្ឋិធម្មសុខវិហារអាទិសំសា** អប្សនាសមាធិការវនាមានកិរិយា
នៅជាសុខ ក្នុងបច្ចុប្បន្នជាអាទិសង្ឃ ។

អធិប្បាយ: ព្រះខីណាស្រពទាំងឡាយ កាលបើមានប្រាថ្នាដើម្បីនៅជា
សុខក្នុងបច្ចុប្បន្ន ហើយចំរើននូវសមាធិ ចូលទៅកាន់ឈានមានចិត្តតម្កល់នៅ
ឯកងក្នុងអារម្មណ៍តែ ១ លោកក៏បានជៀសចេញចាកអារម្មណ៍ផ្សេងៗ សម្លំ
នៅជាសុខអស់ថ្ងៃ ១ បាន ។

២- **វិបស្សនាទិសំសា** ទាំងអប្សនាសមាធិការវនា ទាំង
ឧបចារសមាធិការវនា សុទ្ធតែមានវិបស្សនាជាអាទិសង្ឃ ជាភាវនាដូចគ្នា ។

អធិប្បាយ: សេខបុគ្គលនិងបុថុជ្ជន កាលបើចេញចាកអំពីសមាបត្តិមក
កំពុងមានចិត្តតម្កល់នៅមាំហើយពិចារណានូវវិបស្សនា ក៏និងបានដឹងច្បាស់នូវ
ធម៌ដែលពិត ព្រោះសមាធិការវនា ជាបទដ្ឋាននៃវិបស្សនា ។

៣- **អភិញ្ញាទិសំសា** អប្សនាសមាធិការវនា មានអភិញ្ញាជា

អានិសង្ស ។

អធិប្បាយៈ ព្រះយោគីទាំងឡាយ ដែលញ៉ាំងសមាបត្តិទាំង ៨ ឱ្យកើតឡើងបាន វេលាដែលចេញចាកសមាបត្តិមកវិញ បើមានប្រាជ្ញាដើម្បីញ៉ាំងអភិញ្ញាឱ្យកើតឡើងបាន ។

៤. **គតិវិសេសានិសំសា** សមាធិភាវនាទាំង ២ មានសម្បត្តិយ៉ាងវិសេសនៅក្នុងភពជាអានិសង្ស ។

អធិប្បាយៈ អប្បនាសមាធិភាវនា នាំមកនូវសម្បត្តិយ៉ាងវិសេសក្នុងព្រហ្មលោក គឺជាព្រះយោគីដែលចំរើនបានដល់ថ្នាក់បឋមដ្ឋានជាដើមហើយ បើមិនបានសាបសូន្យចាកឈានទាំងនោះទេ ទុកណាជាប្រាថ្នាក្តី មិនប្រាថ្នាក្តី ដល់ពេលដែលធ្វើកាលកិរិយាទៅ ក៏គង់នឹងទៅកើតក្នុងព្រហ្មលោកជាប្រាកដ ឯឧបចារសមាធិភាវនានាំមកនូវសម្បត្តិយ៉ាងវិសេសក្នុងកាមាវចរសុគតិភពទាំង ៦ ជាន់ ។

៥. **និរោធានិសំសា** អប្បនាសមាធិភាវនា មាននិរោធជាអានិសង្ស ។

អធិប្បាយៈ ព្រះអរិយបុគ្គលទាំងឡាយ កាលបើញ៉ាំងសមាបត្តិទាំង ៨ ឱ្យកើតឡើង ហើយចូលកាន់និរោធសមាបត្តិ នឹងបានដល់នូវនិរោធនិព្វាន មានសភាពជាបុគ្គលមិនមានចិត្ត គង់នៅនាសុខក្នុងបច្ចុប្បន្នថ្ងៃ ៧ បាន ។



ការវិនិច្ឆ័យសម្រេចផល ៣ យ៉ាង គឺ:

១- អរហត្តមគ្គ. ២- អរហត្តជល. ៣- ព្រះនិព្វាន ។

អាណិសង្ខបំរើនការវិនិច្ឆ័យ

ជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន



រឿងព្រះយសកុលបុត្រ

ព្រះយសកុលបុត្រនេះ ជាបុត្រនាងសុជាតា ធិតាសេនិយសេដ្ឋីនៅ
សេនានិគម ។ ពីដើមនាងសុជាតាជាមាតាបានបន់ទេវតានៅដើមជ្រៃ ដើម្បីឱ្យ
បានកូនប្រុសច្បង. លុះបានសម្រេចដូចបំណង ក៏ធ្វើពិធីការ ១ ឆ្នាំម្តង ។ ដរាប
ដល់ព្រះយសនេះធំឡើង ។ វេលាវិសាខបុណ្ណមីថ្ងៃដែលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធបានត្រាស់
នាងសុជាតាយកមធ្យមយាសទៅបូជាទេវតា ក៏ជូនជាបានជួបនឹងព្រះអង្គ ។ លុះ
ទ្រង់បានត្រាស់ហើយ ទ្រង់ស្តេចទៅចាំជួបនឹងព្រះយសនេះនៅព្រៃសិបតនៈ ។

ព្រះយសនោះ អង្គុកមិនចង់នៅផ្ទះ ក៏លបចេញមកទាំងយប់. ព្រឹក
ឡើងបានជួបនឹងព្រះអង្គ បានស្តាប់ធម៌ទេសនា សម្រេចអនាគាមិជលបានបួស
ជាឯហិកិកុ ទើបបិកាតាមមកទាន់. ។ បិកាស្តាប់ធម៌ហើយបានលុះស្រោតា
ទើបនិមន្តព្រះអង្គទៅផ្ទះ ។ នាងសុជាតានិងភរិយាយសកុលបុត្រព្រមទាំង
សំឡាញ់ ៥២ នាក់ស្តាប់ធម៌ហើយ បានលុះស្រោតា. បិកាបានលុះអនាគាមិ.

នាងសុជាតាបានដល់សរណគមនី បានហ៊ាននូវជាឯតទគ្គខាងដល់សរណគមនី មុនគេ ។ សំឡាញ់ទាំង ៥៤ នាក់ចូលបួសតាមព្រះយសកុលបុត្តនេះទាំងអស់ ។

ភិក្ខុទាំងឡាយក្រាបបង្គំសួរ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ជនទាំង ៥៥ នាក់ មានយសកុលបុត្រជាដើម បានធ្វើនូវបុណ្យកម្មដូចម្តេច ? ព្រះសាស្តាជាម្ចាស់ ទ្រង់ត្រាស់ថា ជនទាំងនេះ កាលដែលប្រាថ្នាព្រះអរហត្តបានធ្វើបុណ្យជាច្រើន ក្នុងសំណាក់ព្រះពុទ្ធមួយព្រះអង្គ.

លុះចំណេរមកខាងក្រោយ កាលដែលព្រះពុទ្ធមិនទាន់ឧប្បត្តិឡើងក្នុង លោក ជនទាំងនោះជាសំឡាញ់នឹងគ្នាតែងរូបរួមកម្លាំងគ្នាធ្វើបុណ្យនិងទំនុក បម្រុងសិរិះ អនាថា:

ថ្ងៃមួយ ជនទាំងនោះបានឃើញមនុស្សស្រីស្លាប់ទាំងគភី ក៏នាំយកទៅ ឯព្រៃសួសានដោយគិតថា នឹងធ្វើឈាបនកិច្ច. លុះទៅដល់ក៏ទុកតែជន ៥ នាក់ ឱ្យនៅធ្វើឈាបនកិច្ច. ជនសល់ពីនោះចូលទៅស្រុកវិញ ។

ឯយសទារក កាលដែលកំពុងចាក់ប្រមៀលធ្វើឈាបនកិច្ចសិរិះនោះ ក៏ បាននូវអសុភសញ្ញា ហើយក៏បង្ហាញដល់ជន ៤ នាក់ទៀតថា គ្នាយើងអើយ អ្នកទាំងឡាយមើលចុះហ្ន៎ ! សិរិះនេះមានស្បែករបេះរហោចដូចជារូបគោតពាល មិនស្អាតមានក្លិនស្អុយគួរឱ្យខ្លើមរអើមក្រៃពេក ។ ជនទាំងឡាយនោះក៏បាន អសុភសញ្ញាដែរ. ហើយនាំគ្នាចូលទៅស្រុកវិញ ដំណាលប្រាប់សំឡាញ់ទាំងអស់ សព្វគ្រប់ប្រការ ។ មិនតែប៉ុណ្ណោះ យសទារកបានដំណាលប្រាប់មាតាបិតានិង ភរិយាទៀត. ជនទាំងនោះក៏បានចម្រើនអសុភសញ្ញាទៅ ។

នេះឯងជាបុព្វកម្មនៃជនទាំងនោះ. ព្រោះហេតុនោះបានជាយសទារក
មានសេចក្តីសំគាល់ក្នុងផ្ទះជាទីប្រាថ្នាថា ដូចជាព្រៃសួសាន ។ ជនទាំងនោះបាន
ត្រាស់ដឹងនូវធម៌ ដ៏វិសេសដោយឧបនិស្ស័យសម្បត្តិនោះឯង ។

ជនទាំង ៥៥ នាក់នោះ បានសម្រេចដូចសេចក្តីប្រាថ្នា ដែលខ្លួនតម្កល់
ទុកហើយយ៉ាងនេះ. តថាគតមិនមែនឱ្យឋានន្តរព្រោះយល់មុខទេ ។

ធុតទ្ធកថា

ពាក្យថា ធុតទ្ធនេះ បើនិយាយឱ្យងាយស្តាប់ បានសេចក្តីថា អង្គរបស់
បុគ្គលអ្នកកំចាត់បង់នូវកិលេស ឬថា: ធម្មជាតិមានញាណសម្រាប់កំចាត់បង់
នូវកិលេសជាអង្គ ។

ន័យមួយទៀតថា អង្គនៃសេចក្តីប្រតិបត្តិសម្រាប់កំចាត់បង់នូវធម៌ជា
សត្រូវ រួមមក សំដៅយកសមាទានចេតនា គឺចេតនាសម្រាប់សមាទាននូវអង្គ
នោះៗ ។

ធុតទ្ធបរាណ ១៣ គឺ:

- ១. បំសុគុលិកទ្ធុ: អង្គរបស់ភិក្ខុអ្នកមានកិរិយាទ្រទ្រង់នូវចីវរ
ដែលដល់នូវភាពត្រូវខ្ពើម ដូចជាអាចម៍ដីជាប្រក្រតី ។
- ២. តេមិវរិកទ្ធុ: អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានតែចីវរ ៣ (សង្សារដី
ចីពរ-ស្បង់) ជាប្រក្រតី ។
- ៣. បិណ្ឌុណតិកទ្ធុ: អង្គរបស់ភិក្ខុអ្នកមានកិរិយាត្រាច់ទៅ ដើម្បី

បិណ្ឌបាតជាវត្ថុ ។

៤. សបទានចារិត្តៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយាត្រាច់ទៅ
ដើម្បីបិណ្ឌបាតរៀងតាមលំដាប់នៃជ្ជះជាប្រក្រតី ។

៥. ឯកាសនិក្ខៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយាបរិភោគនូវ
ភោជន តែក្នុងអាសនៈ ១ ជាប្រក្រតី ។

៦. បត្តបិណ្ឌិក្ខៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយាបរិភោគនូវ
ភោជនតែក្នុងបាត្រ^១ ១ ជាប្រក្រតី ។

៧. ខលុបច្ឆានត្ថិក្ខៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយាមិនបរិភោគ
នូវភត្ត ដែលខ្លួនហាមភោជនរួចហើយ ទើបបានមកក្នុងកាលជាខាងក្រោយជា
ប្រក្រតី ដោយអំណាចនៃធុត្តសមាទាន ។

៨. អរញ្ជិក្ខៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយានៅអាស្រ័យ
ក្នុងព្រៃជាប្រក្រតី ។

៩. រុក្ខមូលិក្ខៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយានៅអាស្រ័យ
ទៀបគល់នៃឈើជាប្រក្រតី ។

១០. អញ្ជោកាសិក្ខៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយានៅអាស្រ័យ
ក្នុងទីអាវាសស្រឡះជាប្រក្រតី ។

១១. សោសានិក្ខៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយានៅអាស្រ័យ

១-បាត្រក្នុងទីនេះមិនសំដៅយកតែបាត្រត្រង់ៗ តែម្យ៉ាងទេ ទុកណាជាភោជនៈដទៃ ក៏
ហៅថាបាត្រដែរ ។

ក្នុងព្រៃសុសាន^១ ជាប្រក្រតី ។

១២. យថាសន្តតិកន្ត្រៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយានៅតែក្នុង
ទីសេនាសនៈ ដែលសំដែងឱ្យជាដំបូងដដែលមិនរើរុះជាប្រក្រតី ។

១៣. នេសន្និកន្ត្រៈ អង្គរបស់ភិក្ខុ អ្នកមានកិរិយាយាត់នូវ
ឥរិយាបថដេកហើយនៅដោយឥរិយាបថអង្គុយជាប្រក្រតី ។

អំពី "ធុតន្ត" ទាំង ១៣ មិនបានអធិប្បាយទេ ព្រោះក្នុងសៀវភៅ
នេះ និយាយតែពីអាទិសង្សបុណ្ណោះដើម្បីនឹងសំដែងឱ្យឃើញថា តើក្នុងធុតន្ត
មួយ^១ មានអាទិសង្សយ៉ាងណាខ្លះ ? ដូចមានខាងមុខនេះ :

អាទិសង្សក្នុងបំសុក្កលិកន្ត មាន ១២ យ៉ាង

១. និស្សាយានុបប្បដិបត្តិសក្ការោ សភាពជាអ្នកមានសេចក្តី
ប្រតិបត្តិដ៏សមគួរដល់និស្ស័យ ដែលឧបសម្បទាចារ្យប្រៀនប្រដៅមកអំពីខាង
ដើមថា "បព្វជ្ជាត្រូវអាស្រ័យនូវបំសុក្កលចិវរ" ដូច្នោះជាដើម ។

២. បថេយ អរិយវិសេ បតិជ្ជានំ កិរិយាតាំងនៅក្នុងអរិយ-
វង្សទី ១^(១) ។

១-កន្លែងសម្រាប់ចោលឬដុតខ្មោច (ប៉ាតា) ។

២- អរិយវង្សមាន ៤ យ៉ាងគឺ: សន្តោសក្នុងចិវរ ១, សន្តោសក្នុងបិណ្ឌបាត ១,
សន្តោសក្នុងសេនាសនៈ ១, សន្តោសក្នុងភេសជ្ជៈ ១ ។

៣- អារក្ខទុក្ខភ្នាក់ងារ មិនទុក្ខព្រោះកិរិយារក្សានូវចីវរ ។

៤- អបរាមស្តុត្តិការ ភាពជាអ្នកមិនប្រព្រឹត្តជាប់ដោយបុគ្គលទេ ។

៥- ចោរកម្មនៃ អគយនា ភាពជាអ្នកមិនមានភ័យព្រោះខ្លាច

ចោរ ។

៦- បរិភោគតណ្ហាយ អភារោ មិនមាននៃតណ្ហាក្នុងគ្រឿងប្រើ

ប្រាស់ ។

៧- សមណសារុប្បបរិក្ខារនា ភាពជាអ្នកមិនមានគ្រឿងបរិក្ខារ

ដ៏សមគួរដល់សមណៈភេទ ។

៨- ភគវន្តា សំវណ្ណិសប្បច្ចយនា ភាពជាអ្នកមានបច្ច័យ

ដែលព្រះមានព្រះភាគទ្រង់សរសើរ ។ (បច្ច័យបែបនេះព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់សរសើរ
ថា "តិចជង ងាយជង ឥតទោសជង") ។

៩- ធានាធិកនា ភាពជាអ្នកនាំមកនូវសេចក្តីជ្រះថ្លាដល់បុគ្គលដទៃ ។

១០- អប្បិច្ឆតានិទំ ផលនិប្បត្តិ កិរិយាសម្រេចនៃផលរបស់

អប្បិច្ឆតាគុណជាដើម ។

១១- សម្មាបដិបត្តិយា អនុវត្តមានំ កិរិយាបង្កើតនូវសម្មាបដិបត្តិ ។

១២- បច្ឆិមាយ ជនតាយ និដ្ឋានុគតិអារាធនំ កិរិយាញ៉ាំង

ប្រជុំជនជំនាន់ក្រោយឱ្យយកតម្រាប់តាម ។

ទាំង ១២ យ៉ាងនេះ ជាអាទិសង្សក្នុងបំណុលកិច្ច ដែលភិក្ខុបានរក្សា
ដោយល្អមិនបានឱ្យបែកធ្លាយ ។

អានិសង្សក្នុងតេជវិក្កុ មាន ១១ យ៉ាង

១- សន្តុដ្ឋោ បានឈ្មោះថាជាអ្នកមានសេចក្តីសន្តោស ដោយចីវរ
ល្អមរក្សានូវកាយបាន ។

២- សមាធាយេវគមនំ កិរិយាកាន់យកតែចីវរ ៣ ប៉ុណ្ណោះ
ដើរទៅ ហាក់ដូចជាសត្វបក្សី ។

៣- អប្បសមារម្ភសា ភាពជាអ្នកមានវល់តិច ព្រោះមិនមាន
កិច្ចដែលត្រូវហាលសំដីល ឬបត់ទុកនូវអតិរេកចីវរជាដើម ។

៤- វត្តសន្និធិបរិវដ្ឋនំ កិរិយារៀបរយនូវកិរិយាសន្យាទុកនូវសំពត់ ។

៥- សន្ធិហុកវុត្តិសា ភាពជាអ្នកប្រព្រឹត្តស្រាលរហ័ស ។

៦- អតិរេកចិវរលាភប្បប្បហានំ កិរិយាលះបង់នូវសេចក្តី
ល្អាភហួសកិរិត ក្នុងអតិរេកចីវរ ។

៧- កប្បិយេបត្តការិសា ភាពជាអ្នកធ្វើនូវប្រមាណក្នុងចីវរដែលគួរ ។

៨- សន្ធាវុត្តិសា ភាពជាអ្នកព្រឹត្តក្បួលឬបង្រួមចន្លោះកិលេស
ឱ្យស្តើងចុះ ។

៩- អប្បច្ឆិកាធិនំ ផលនិប្បត្តិ កិរិយាសម្រេចនូវផលនៃ
អប្បច្ឆិកាគុណជាដើម ។

១០- សម្មាបដិបត្តិយា នុត្តរានំ កិរិយាបង្កើននូវសម្មាបដិបត្តិ ។

១១- បច្ឆិមាយ ជនតាយ ទិដ្ឋានុគតិអាធានំ កិរិយាញ៉ាំង

ប្រជុំជនជំនាន់ក្រោយឱ្យយកតម្រាប់តាម ។

ទាំង ១១ នេះ ជាអាទិសង្សក្នុងតេជវិរកង្ក ដែលភិក្ខុបានរក្សាដោយល្អ
មិនបានឱ្យបែកធ្លាយ ។

អាទិសង្សក្នុងបិណ្ឌបាតិកង្ក មាន១៥យវ៉ាង

១- **និស្សយានុរូបប្បដិបត្តិសព្វារោ** សភាពជាអ្នកមានសេចក្តី
ប្រតិបត្តិដ៏សមគួរដល់និស្ស័យ ។

២- **ទុតិយេ អរិយវរិយេ បតិជ្ជានំ** កិរិយាតម្កល់នៅក្នុង
អរិយវង្សទីពីរ ។

៣- **អបរាយត្តុត្តិសា** ភាពជាអ្នកមិនមានកិរិយាប្រព្រឹត្តជាប់
ដោយបុគ្គលដទៃ ។

៤- **តគវសា សំវណ្ណិតប្បច្ចយសា** ភាពជាអ្នកមានបច្ច័យ
ដែលព្រះមានព្រះភាគទ្រង់សរសើរ ។

៥- **គោសន្និម្ហូមនសា** ភាពនៃកិរិយាញ៉ាំញីនូវសេចក្តីខ្ជិលច្រអូស ។

៦- **បរិសុទ្ធានិវាសនា** ភាពជាអ្នកមានសេចក្តីព្យាយាមជាគ្រឿង
ចិញ្ចឹមជីវិតដ៏ស្អាត ។

៧- **សេខិយប្បដិបត្តិបុរោ** កិរិយាបំពេញនូវសេចក្តីប្រតិបត្តិក្នុង
សេខិយវត្ថុ ។

៨. អបរេធាសិតា ភាពជាអ្នកមិនចិញ្ចឹមនូវបុគ្គលដទៃ ព្រោះ
ដឹងនូវប្រមាណក្នុងកិរិយាទទួល ។

៩. បរានុគ្គហភិរិយា កិរិយាធ្វើនូវសេចក្តីអនុគ្រោះដល់បុគ្គល
ដទៃ ព្រោះទទួលនូវបិណ្ឌបាតបន្តិចៗ ក្នុងត្រកូលនោះៗ ។

១០. មារណប្បមារណំ សេចក្តីព្យាយាមលះនូវមាឌៈ ។

១១. សេតទន្ធាយ និវារណំ កិរិយាយាត់នូវសេចក្តីចំណង់ក្នុង
រស់របស់ភោជនដទៃទៀត ។

១២. គណកោជន បរម្បរកោជនចារិត្តសិក្ខាបទេហិ អនា-
បត្តិតា ភាពជាអ្នកមិនមានអាបត្តិ ដោយគណកោជនសិក្ខាបទ បរម្បរ-
កោជនសិក្ខាបទ និងចារិត្តសិក្ខាបទ ព្រោះមិនមានទទួលនិមន្ត ។

១៣. អប្បិច្ឆតានិទំ អនុលោមវត្ថុត្តិតា ភាពជាអ្នកមានកិរិយា
ប្រព្រឹត្តដ៏សមគួរ ដល់អប្បិច្ឆតាគុណជាដើម ។

១៤. សម្មាបដិបត្តិព្រហ្មណំ កិរិយាបង្កើតនូវសម្មាបដិបត្តិ ។

១៥. បច្ឆិមាជនសានុកម្សនំ កិរិយាអនុគ្រោះដល់ប្រជុំជនជំនាន់
ក្រោយ ។

ទាំង ១៥ យ៉ាងនេះ ជាអាទិសង្សក្នុងបិណ្ឌបាតិកង្គ ដែលភិក្ខុបានរក្សា
ហើយដោយល្អ មិនឱ្យបែកធ្លាយ ។



អាទិសង្ឃក្នុងសបទានចារិកដ្ឋ មាត ៨ យ៉ាង

១- គុលេសុ និច្ចនវគតា ភាពជាបុគ្គលថ្លោងអស់កាលជាទិច្ច
ក្នុងត្រកូលទាំងឡាយ ។

២- ចន្ទុបមសា ភាពជាបុគ្គលល្អប្រៀបដូចជាព្រះចន្ទ ព្រោះមិន
មានជាប់ជំពាក់នៅក្នុងត្រកូលទាំងពួង ។

៣- គុលមច្ឆេរម្យចានំ កិរិយាលះបង់នូវសេចក្តីកំណាញ់ក្នុងត្រកូល ។

៤- សមាទុកម្យិសា ភាពជាអ្នកមានសេចក្តីអនុគ្រោះស្មើគ្រប់
ត្រកូលទាំងអស់ ។

៥- គុលុបកាទិនវាគាថោ មិនមានទោសក្នុងកិរិយាចូលទៅ
កាន់ត្រកូល ។

៦- អត្តានាននិទន្ធនា កិរិយាមិនទទួលត្រេកអរនូវពាក្យដែលគេ
ហៅរកដោយការនិមន្ត ។

៧- អភិចារេន អនត្តិគតា ភាពជាអ្នកមិនមានសេចក្តីត្រូវការ
ដោយភិក្ខុដែលគេនាំមកឱ្យ ។

៨- អប្បិច្ឆតាទិនំ អនុលោមត្ថុតិសា ភាពជាអ្នកមានកិរិយា
ប្រព្រឹត្តដ៏សមគួរ ដល់អប្បិច្ឆតាគុណជាដើម ។

ទាំង ៨ យ៉ាងនេះ ជាអាទិសង្ឃក្នុងសបទានចារិកដ្ឋ ដែលភិក្ខុបានរក្សា
ទុកហើយដោយល្អ មិនឱ្យបែកធ្លាយទៅវិញ ។

អាទិសង្ឃក្នុងឯកាសនិក្ខ មាន ៨ យ៉ាង

- ១- អប្សរពាធិសា ភាពជាអ្នកមានអាពាធិតិច ។
- ២- អប្សរឥន្ទសា ភាពជាអ្នករស់នៅមិនលំបាក គឺមិនមាន

សេចក្តីទុក្ខក្នុងសិរិះ ។

- ៣- លទ្ធានំ កិរិយាក្រោកឡើងរហ័ស ។
- ៤- ពលំ មានកម្លាំងក្នុងសិរិះ ។
- ៥- ផាសុវិចារោ កិរិយានៅជាសុខសប្បាយ ។
- ៦- អនតិភ្នប្បច្ចុយា អនាបត្តិ មិនត្រូវអាបត្តិ ព្រោះបច្ច័យនៃ

កិរិយាបរិភោគនូវអនតិភ្នភោជន ។

- ៧- រសតន្ត្តាយវិវេទនំ កិរិយាបង្កនូវសេចក្តីចំណង់ក្នុងរស ។
- ៨- អប្បិច្ឆិសាទីនំ អនុលោមវុត្តិសា ភាពជាអ្នកមានកិរិយា

ប្រព្រឹត្តដ៏សមគួរ ដល់អប្បិច្ឆាគុណជាដើម ។

ទាំង ៨ យ៉ាងនេះ ជាអាទិសង្ឃក្នុងឯកាសនិក្ខ ដែលភិក្ខុបានរក្សាហើយ ដោយល្អ មិនឱ្យបែកធ្លាយ ។

អាទិសង្ឃក្នុងបត្តបិណ្ឌិក្ខ មាន ៦ យ៉ាង

- ១- នានារសតន្ត្តាយវិវេទនំ កិរិយាបង្កនូវសេចក្តីចំណង់ក្នុង
- ភោជនដែលមានរសផ្សេងៗ ។
- ២- អវុត្តិច្ចុសាយ បឋានំ កិរិយាលះបង់នូវភាពជាអ្នកមាន

សេចក្តីប្រាថ្នាក្នុងក្នុងភោជននោះ ។

៣. **អាហារៈ បរយោជនមត្តនស្សតា** ភាពជាអ្នកឃើញនូវ
ប្រមាណនៃប្រយោជន៍ក្នុងអាហារ ។

៤. **វាលភាទិបរិហរណខណ្ឌភាវោ** មិនមានសេចក្តីលំបាក
ព្រោះកិរិយារក្សាទុកភោជនៈជាដើម ។

៥. **អវិភិក្កុកោជិតា** ភាពជាអ្នកមិនបរិភោគមានចិត្តសាវ័ក្នុង
ភោជនផ្សេង ៗ ។

៦. **អប្បិច្ឆតានិទំ អនុលោមទុត្តិតា** ភាពជាអ្នកមានកិរិយា
ប្រព្រឹត្តដ៏សមគួរ ដល់អប្បិច្ឆតាគុណជាដើម ។

ទាំង ៦ យ៉ាងនេះ ជាអាទិសង្សក្នុងបត្តបិណ្ឌិកង្គ ដែលភិក្ខុបានរក្សាហើយ
ដោយល្អមិនឱ្យបែកធ្លាយ ។

អាទិសង្សក្នុងខណ្ឌបច្ឆាភត្តិកង្គ មាន ៥ យ៉ាង

១. **អនតិវត្តកោជនាមត្តិយា ទុរិភាវោ** ភាពជាអ្នកឆ្ងាយចាក
អាបត្តិ ដែលត្រូវព្រោះកិរិយាបរិភោគនូវអនតិវត្តភោជន ។

២. **ឱទ្ធិភត្តាភាវោ** មិនមាននៃភាពជាអ្នកមានអាហារចើស
ពោះ (ចាក់ក្រាស់) ។

៣. **និរាមិសសន្និធិតា** ភាពជាអ្នកមិនសន្សំទុកនូវអាមិស ។

៤. បុណ្យបិណ្ឌសន្តាយ អគារវោ មិនមាននៃកិរិយាស្រែង

រកទៀត ។

៥. អប្បិច្ឆតានិទំ អនុលោមវត្តិតា ភាពជាអ្នកមានកិរិយា
ប្រព្រឹត្តដ៏សមគួរ ដល់អប្បិច្ឆតាគុណជាដើម ។

ទាំង ៥ នេះ ជាអាទិសង្សក្នុងខលុបច្ឆាកត្តិកង ដែលភិក្ខុបានរក្សាហើយ
ដោយល្អមិនឱ្យចុះធ្លាយ ។

អាទិសង្សក្នុងអារញ្ញិកទ្ធិ មាន ៦ យ៉ាង

១. គណ្ណ អលទ្ធិ វា សមាធិ បដិលទ្ធិ ជាបុគ្គលគួរ ដើម្បី
បាននូវសមាធិ ដែលមិនទាន់បាននៅឡើយ ។

២. លទ្ធិ វា អភិទ្ធិ ជាបុគ្គលគួរដើម្បីរក្សាទុកនូវសមាធិ ដែល
បានរួចហើយ ។

៣. សត្តាបិស្ស អត្តមនោ ព្រះសាស្តាសោតក៏នឹងពេញព្រះ
ហឫទ័យ ចំពោះភិក្ខុនោះ ។

៤. សប្បាយ រុច្ឆនយោ ចិត្តំ នវិភិបន្តិ រុច្ឆរម្មណីដែលមិន
ជាទីសប្បាយជាដើម និងមិនកំចោករោគនូវចិត្តរបស់ភិក្ខុនោះបាន ។

៥. វិគតសន្តាសោ ជាអ្នកមានសេចក្តីតក់ស្លុតប្រាសចេញ ។

៦. ជីវិតនិកន្តិ បដហតិ រមែងលះបង់ ។

អាទិសង្ឃក្នុងរុក្ខមូលិកង្គ មាន ៦ យ៉ាង

១. **និស្សយានុបប្បដិបត្តិសញ្ញាវចា** សភាពជាអ្នកមានសេចក្តីប្រតិបត្តិដ៏សមគួរដល់និស្ស័យ ដែលឧបសម្បទាចារ្យប្រៀនប្រដៅក្នុង ឧបសម្បទមណ្ឌលថា: "បព្វជ្ជាត្រូវអាស្រ័យនូវរុក្ខមូលសេនាសនៈ" ដូច្នេះជាដើម ។

២. **ឥតវសានវិញ្ញាណប្បប្បយសា** ភាពជាអ្នកមានបច្ច័យ ដែលព្រះមានព្រះភាគទ្រង់សរសើរថា: "តិចជង រកបានដោយងាយជង ឥតទោសជង" ។

៣. **អនិច្ចសញ្ញាសមុដ្ឋាបននា** ភាពនៃការញ៉ាំងអនិច្ចសញ្ញាឱ្យកើតឡើងបាន ដោយបានឃើញនូវការរបស់ដើមឈើនិងស្លឹកឈើរឿយៗ ។

៤. **សេនាសនមច្ឆេតម្មារាមនានិ អគារថា** មិនមាននៃសេចក្តីកំណាញ់ ក្នុងសេនាសនៈ និងភាពជាអ្នកត្រេកអរក្នុងការងារ ។

៥. **ទេវតាវិ សហវាសិនា** ភាពជាអ្នកបាននៅរួមជាមួយនិងទេវតាទាំងឡាយ ។

៦. **អប្បិច្ឆនានីនំ អនុលោមវុត្តិកា** ភាពជាអ្នកមានកិរិយាប្រព្រឹត្តដ៏សមគួរ ដល់អប្បិច្ឆតាគុណជាដើម ។

ទាំង ៦ នេះ ជាអាទិសង្ឃក្នុងរុក្ខមូលិកង្គ ដែលភិក្ខុបានរក្សាហើយដោយល្អ មិនឱ្យបែកធ្លាយ ។



អាណិតសង្ឃក្នុងអព្ពោកាសិកង្គ មាន ៥ យ៉ាង

១- **អាវាសបលិពោធិបច្ឆេនោ** កិរិយាផ្តាច់បង់នូវសេចក្តីកង្វល់ ក្នុងអាវាស ។

២- **ទីនមិទ្ធិប្បនូទនំ** កិរិយាបង្អង់នូវសេចក្តីច្រអូសកាយនិងច្រអូស ចិត្ត ។

៣- **និស្សន្ទសា** ភាពជាអ្នកមិនទទាក់ទទាមដោយការហួងហែងនូវ អាវាស ។

៤- **ចាតុទ្ធិសសា** ភាពជាអ្នកត្រាច់ទៅកាន់ទិសទាំង ៤ បានឥតមាន ទើសទាល់ ដោយមិនព្រួយក្រែងគ្មានទិសនៅ ។

៥- **អប្បិច្ឆសាទីនំ អនុលោមតុត្តិសា** ភាពជាអ្នកមានកិរិយា ប្រព្រឹត្តដ៏សមគួរ ដល់អប្បិច្ឆតាគុណជាដើម ។

ទាំង ៥ នេះ ជាអាណិតសង្ឃក្នុងអព្ពោកាសិកង្គ ដែលភិក្ខុបានរក្សាហើយ ដោយល្អមិនឱ្យបែកធ្លាយ ។

អាណិតសង្ឃក្នុងសោសានិកង្គ មាន ១០ យ៉ាង

១- **មរណសតិប្បដិលាវេតា** កិរិយាបាននូវមរណស្សតិ ដោយបាន ឃើញនូវសាកសពអស់កាលជានិច្ច ។

២- **អប្បមាទវិហារេតា** ភាពជាអ្នកទៅដោយសេចក្តីមិនប្រមាទ ដោយកិរិយាបាននូវមរណស្សតិនោះ ។

៣- **អសុភនិមិត្តាធិករោ** កិរិយាបាននូវអសុភនិមិត្តដោយបាន ឃើញនូវសាកសពដែលគេចោលទៅក្នុងទីស្នូសាននោះ ។

៤- **កាមរាគវិនោទនំ** កិរិយាបង្កនូវកាមរោគ ដោយកិរិយាបាន នូវអសុភនិមិត្តនោះ ។

៥- **អភិទ្ធនំ កាយសភាវទស្សនំ** កិរិយាឃើញនូវសភាពរបស់ កាយដែលមិនស្អាតជាដើមរឿយៗ ។

៦- **សំចេតពហុលតា** ភាពជាអ្នកច្រើនដោយសេចក្តីសង្កេត ដោយ កិរិយាបាននូវមរណស្សតិ ។

៧- **អាណេគ្យមទានិប្បចារនំ** កិរិយាលះបង់នូវសេចក្តីស្រវឹងដោយ ភាពដែលមិនមានរោគជាដើមបាន ដោយបានឃើញនូវមនុស្សជម្ងឺជាដើមទៅ ក្នុងទីនោះ ។

៨- **គយកេរសហនតា** ភាពជាអ្នកអាចអត់ទ្រាំនូវភ័យតូចនិងភ័យ ធំដែលគួរស្លៀមបាន ដោយសារក្នុងការជួបប្រទះនឹងអារម្មណ៍ដែលគួរស្លែង ។

៩- **អបនុស្សានំគរុភាវតីយតា** ភាពជាបុគ្គលគួរឱ្យអមនុស្ស ទាំងឡាយគោរពនិងកោតសរសើរ ។

១០- **អប្បិច្ឆតានិទំ អនុលោមវត្តិសា** ភាពជាអ្នកមានកិរិយា ប្រព្រឹត្តដ៏សមគួរ ដល់អប្បិច្ឆតាគុណជាដើម ។

ទាំង ១០ យ៉ាងនេះ ជាអាទិសង្សក្នុងសោសានិកង្គ ដែលភិក្ខុបានរក្សា ហើយដោយល្អ មិនឱ្យធ្លុះធ្លាយ ។

អាទិសង្ឃក្នុងយថាសន្តតិកម្ម មាត្រ ៦ យ៉ាង

១- ឱវាទករណ៍ បានឈ្មោះថាធ្វើតាមនូវឱវាទដែលព្រះជិនស្រី ទ្រង់ត្រាស់សំដែងថា "ទិសេនាសនៈណាដែលខ្លួនបានមកហើយ ត្រូវតែត្រេកអរ ដោយទិសេនាសនៈនោះកុំរើរុះ" ដូច្នោះ ។

២- សព្វព្រហ្មចារីហិទេសិតា ភាពជាអ្នកស្វែងរកនូវប្រយោជន៍ទុក ឱ្យសព្វព្រហ្មចារីផងគ្នា គឺសំចៃទិសេនាសនៈដទៃទុកឱ្យភិក្ខុឯទៀត ។

៣- ហិទេសនិស្សិទ្ធិប្រិយាគោ កិរិយាលះបង់នូវសេចក្តីកំណត់ ថា ថោកថយនិងឡើងថ្កានបាន ។

៤- អនុរោធិរោធិប្បហានំ កិរិយាប្រហារបង់នូវសេចក្តីត្រេកអរ និងសេចក្តីពិរោធិបាន ។

៥- អប្បិច្ឆតាយន្ទារបិទហានំ កិរិយាបិទនូវទ្វារនៃសេចក្តីប្រាថ្នា កន្លង ។ (សេចក្តីប្រាថ្នារំលងហួសវត្ថុដែលខ្លួនបានរួចហើយ គឺថាបាន ១ ហើយ ប្រាថ្នាចង់បាន ១ ទៀត) ។

៦- អប្បិច្ឆតានិទំ អនុលោមវត្ថុត្តិសា ភាពជាអ្នកមានកិរិយា ប្រព្រឹត្តដ៏សមគួរ ដល់អប្បិច្ឆតាគុណជាដើម ។

ទាំង ៦ យ៉ាងនេះ ជាអាទិសង្ឃក្នុងយថាសន្តតិកម្ម ដែលភិក្ខុបានរក្សា ហើយដោយល្អ មិនឱ្យបែកធ្លាយ ។



អាទិសង្ឃក្នុងនេសដ្ឋិកង្គ មាត ៥ យ៉ាង

១- ចេតសោវនិពន្ធសុទ្ធបច្ឆេទនំ កិរិយាចូលទៅផ្តាច់បង់នូវ
កំនូចរបស់ចិត្តដែលធ្លាប់ដេកជាសុខជាដើម ។

២- សព្វកម្មដ្ឋានានុយោគសប្បាយសា ភាពនៃកិរិយាបថជាទី
សប្បាយដល់កិរិយាប្រកបព្យាយាមក្នុងកម្មដ្ឋានទាំងពួង ។ (វិធីចំរើនគ្រប់
កម្មដ្ឋានទាំងអស់ សុទ្ធតែប្រើកិរិយាបថអង្គុយកាលបើរក្សានូវធុតង្គនេះដោយ
នឹងចំរើនបានតាមសប្បាយព្រោះប្រើកិរិយាបថស្របគ្នា)

៣- ធនសាទិកកិរិយាបថសា ភាពជាអ្នកមានកិរិយាបថជាទីនាំមក
នូវសេចក្តីជ្រះថ្លាដល់ប្រជុំជន ។

៤- វិរិយារម្មានុកុលសា ភាពដ៏សមគួរដល់បុគ្គលជាអ្នកប្រារព្ធនូវ
សេចក្តីព្យាយាម ។

៥- សម្មាបដិបត្តិយាសមុបទ្រូហនំ កិរិយាបង្កើននូវសម្មាបដិបត្តិ ។
ទាំង ៥ យ៉ាងនេះ ជាអាទិសង្ឃក្នុងនេសដ្ឋិកង្គ ដែលបុគ្គលរក្សាហើយ
ដោយល្អ មិនឱ្យបែកធ្លាយ ។

ចប់អាទិសង្ឃក្នុង ធុតង្គកថា



អានិសង្ខបញ្ញា ៤ យ៉ាង គឺ:

- ១- កំចាត់បង់នូវកិលេស.
- ២- សោយរសអរិយជលទាំង ៤.
- ៣- អាចចូលនិរោធសម្មាបត្តិ.
- ៤- អាចលើកខ្លួនឱ្យឡើងដល់ថ្នាក់ ។

អានិសង្ខបញ្ញា ជាបុគ្គលាធិដ្ឋាន



រឿងនាងកុណ្ណាលកេសី

(បញ្ញាដែលខំសាងមក មិនមែនទុកស្ងៀមទេ គឺទុកការពារខ្លួន)

ក្នុងពុទ្ធប្បាទនេះ នាក្រុងរាជគ្រឹះ មានធីតាសេដ្ឋីម្នាក់អាយុ ១៦ ឆ្នាំ មានសម្បត្តិស្រស់ត្រកាលជាទីពិចារិលមើលជាពន់ពេក ។ ជាធម្មតានៃនារីទាំងឡាយដែលស្ថិតនៅក្នុងវ័យអាយុ ១៦ ឆ្នាំ នេះច្រើនតែជាប់ជំពាក់ប្រតិព័ទ្ធចំពោះបុរសជាអចិន្ត្រៃយ៍ ។

ឯមាតាបិតាបានរៀបចំទីកន្លែងឱ្យនាងនៅក្នុងបន្ទប់ដ៏មានសិរីនាប្រាសាទ មានជាន់ ៧ ហើយចាត់ឱ្យស្រ្តីជាទាសីម្នាក់ឱ្យនៅបំរើព្រឹកល្ងាច ។ និយាយពីរាជបុរសចាប់បានចោរម្នាក់ចងស្លាបសេក ហើយវាយបណ្តើរទៅទិសម្ខាង ។ ធីតាសេដ្ឋីសម្លេងគឺកកងក៏គិតថា មានហេតុអ្វីនេះ? ទើបចេញមក ឈរមើលប្រុសនោះ ក៏មានចិត្តប្រតិព័ទ្ធផ្លែហាប្រាថ្នាចង់បានធ្វើជាស្វាមី ហើយមិនបរិភោគ

អាហារ ដេកសន្លឹមសន្លែលែងនិយាយស្តីនឹងពិណាសោះ ។

ពេលនោះម្តាយមកសួរថា នាងមានរោគយ៉ាងណា? លោកម្តាយបើខ្ញុំ
បានប្រុសដែលរាជបុរសបណ្តើរនោះមកធ្វើជាស្វាមី ទើបមានជីវិតរស់នៅ. បើ
បែរជាមិនបានវិញ. ជីវិតខ្ញុំពិតជាគ្មានបានរស់នៅតទៅទៀតឡើយ ។ ខ្ញុំនឹងស្លាប់
ក្នុងទីនោះឯង ។

ហេតុនសម្លាញ់ទ្រូងម្តាយ នាងកុំធ្វើយ៉ាងនេះចាំម្តាយរកស្វាមីដែលមាន
ជាតិនិងទ្រព្យស្មើគ្នាឱ្យ ។ លោកម្តាយខ្ញុំឥតត្រូវការប្រុសដទៃទេ បើមិនបាន
ប្រុសនេះជាប្តីមុខជាស្លាប់ ។ មាតាខំនិយាយលួងលោមយ៉ាងម៉េចក៏នាងកញ្ញា
ស្តាប់មិនបាន. ទើបទៅនិយាយរឿងនោះប្រាប់ដល់ស្វាមី ។ បុរសជាបិតាមក
និយាយនៅតែឥតបានការដូចគ្នា ក៏គិតថា អញនឹងធ្វើឧបាយកលយ៉ាងណា?
ក៏គិតមិនឆ្ងាយ ក៏ដាច់ចិត្តឱ្យទ្រព្យ ១ ពាន់កហាបណៈ ជាសំណូកដល់រាជបុរស
ដោយពាក្យថា: ចូរអ្នកទទួលយកទ្រព្យ ហើយឱ្យបុរសជាប់ឃុំនោះមកខ្ញុំ ។

អំណាចសំណូកអាចបង្វែងចិត្តរាជបុរសឱ្យលែងចោរនោះ ហើយចាប់
បុរសដទៃមកសម្លាប់ យកដំណឹងនោះទៅទូលព្រះរាជាថា ចោរខ្លួនបានសម្លាប់
រួចហើយ ។

ថ្ងៃដំបូង កាលបើរាជបុរសឱ្យចោរនោះមកហើយ ក៏នាំយកទៅឱ្យ
ធីតាខ្លួន ។ នាងក្រមុំបានពាក់តែងខ្លួនប្រណាលាបលនប្រេងម្សៅប្រស់ព្រំរាង
កាយយ៉ាងស្អាតបាត ដើម្បីឱ្យចោរស្រឡាញ់ ហើយចាត់ចែងវត្ថុទាំងឡាយ មាន
បបរធាយជាដើមដោយខ្លួនឯង ឱ្យចោរជាស្វាមីបរិភោគ ។ ចោរនោះ បានរួម

រសមេត្រីក្រែបជញ្ជាក់យកលំអងផ្កាដែលមានរសជាតិកំពុងតែរីកថ្មីៗ មានក្លិន
 ពិដោរក្រអូបឈ្នួយឈ្នួបបានពីរបីថ្ងៃក៏កើតចិត្តលាមកថា អញធ្វើម្តេចហ្ន៎ នឹង
 បានសម្លាប់ស្រ្តីនេះហើយដោះយកគ្រឿងប្រដាប់លក់ទិញស្រាជិកបាន ? ចុះកើត
 គំនិតយ៉ាងនេះហើយ ក៏ដេកអត់បាយក្រហាយទឹកមិនស្តិនិយាយរកអ្នកណា
 សោះ ។ ឯប្រពន្ធ ឃើញដូច្នោះចូលទៅលួងលោមសួរថា បពិត្រស្វាមី បងកើត
 រោគអ្វី? ឥតមានកើតរោគអ្វីទេអូន ។ ចុះមាតាបិតាខ្ញុំនឹងខឹងចំពោះអ្នកបងឬ?
 លោកឥតខឹងទេ ។ នាងខំឈ្នួចសួរទៀតថា ចុះបងមានហេតុយ៉ាងណាសូមប្រាប់
 ឱ្យប្អូនដឹងផង? ប្អូនមានព្រលឹង កាលរាជបុរសបណ្តើរបងយកទៅសម្លាប់ បង
 បានបន់ស្រន់ទេព្នៅដែលនៅអាស្រ័យនាជ្រោះសម្រាប់សម្លាប់ចោរថា បើបងបាន
 រួចរស់ជីវិត នឹងធ្វើពលិកម្មថ្វាយ. ឥឡូវនេះបងបានរួចរស់ជីវិតដោយអានុភាព
 នៃទេព្នៅនោះឯងដូច្នោះ បងត្រូវតែធ្វើពលិកម្មដល់ទេព្នៅនោះ ។ បងកុំព្រួយឱ្យ
 សោះ យើងនឹងធ្វើពលិកម្មដើម្បីលាបំណន់. បងប្រាប់មកចុះ តើត្រូវការអ្វីខ្លះ ?
 ត្រូវការមធ្យមបាយសមាន់ទឹកតិច ១ ផ្កានានាមានលាជជាតំរប់ ៥ មួយ ។ នាង
 ពោលថា បពិត្រស្វាមី ! ប្រសើរហើយ ខ្ញុំនឹងចាត់ចែងឱ្យបាន. លុះរៀបរួចហើយ
 ក៏ប្រាប់ថា បងមកយើងទៅថ្វាយពលិកម្ម ។ ចោរស្វាមីតបថា បើដូច្នោះអូន
 ត្រឡប់វិញចុះ ហើយកាន់យកគ្រឿងអលង្ការវត្តាភរណ៍^(១) មានតម្លៃច្រើន នឹង
 រៀបចំខ្លួនឱ្យស្អាតបាតផង យើងនៅសើចលេងយ៉ាងសែនសុខ ។

កុណ្ណាលកេសីនាងចេះតែធ្វើតាមព្រោះនាងជាស្រ្តីមានចិត្តស្រឡាញ់ស្មោះ

១-គ្រឿងសំលៀកបំពាក់ មានសំពត់អាវជាដើម ។

នឹងស្វាមីចោរនោះណាស់ ។

កាលចោរនាំនាងនោះទៅដល់ជើងភ្នំ ក៏ពោលប្រាប់ថា ប្អូនយើងទាំង
ពីរនាក់នឹងទៅខាងនាយពីទីនោះ ចូរនាងឱ្យជនបរយានត្រឡប់ទៅវិញ ហើយ
ទទួលភាជនៈដែលដាក់ពលិកម្មខ្លួនឯង យកឡើងទៅលើជ្រោះភ្នំ ។ កាល
បុរសស្វាមីនាំនាងទៅលើកំពូលភ្នំហើយ នាងពោលថា បពិត្រស្វាមី ! ចូរអ្នក
ធ្វើពលិកម្មដល់ទេព្តាតាមចិត្តអ្នកប្រាថ្នាចុះ ។ ចោរឈរឆ្អឹង ទើបភរិយាសួរថា
ហេតុអ្វីបានជាអ្នកទ្រឹងយ៉ាងនេះ ? ក៏ពោលប្រាប់ថា ឥតមានត្រូវការដោយ
ពលិកម្មអ្វីទេ. ដែលអញនាំហងមកនេះ គឺបញ្ឆោតហងទេតើ ។ បពិត្រស្វាមី!
អ្នកបញ្ឆោតខ្ញុំប្រាថ្នាយករបស់អ្វី? ប្រាថ្នាសម្លាប់ហងឯងហើយដោះយក
គ្រឿងអាករណៈរត់ទៅ ។ កុណ្ណូលកេសីនាងខ្លាចសេចក្តីស្លាប់ក៏ពោលអង្វរថា
ខ្លួនខ្ញុំក្តី គ្រឿងអាករណៈក្តី សុទ្ធតែរបស់អ្នកហើយតើ ម្តេចក៏អ្នកពោលយ៉ាង
នេះ ? ទោះនាងអង្វរថា កុំធ្វើយ៉ាងនេះក៏ចោរនៅតែពោលថា ពិតជាសម្លាប់
ហងឯងហើយកុំអង្វរធ្វើអ្វីឥតអំពើទេ ។ នាងប្រាប់ថាបើពិតជាយ៉ាងនេះមែន
អ្នកសម្លាប់ខ្ញុំធ្វើអ្វី ? គួរតែយកអាករណៈទាំងនេះទៅហើយទុកជីវិតឱ្យខ្ញុំ.
ចាប់ពីថ្ងៃនេះទៅខ្ញុំថ្នាយខ្លួនទៅជាទាសីធ្វើហត្ថកម្មបំរើអ្នកទាំងអស់ ។

ទើបពោលថា:

ឥមេ សុវណ្ណកេយ្យរា សព្វេ វេណ្ណិយាមឃរា
សព្វករុ គណ្ណ គណ្ណេ មម ទាសិករុ សាវយ ម
ខ្សែសយជាវិការៈនៃមាសនេះ សម្រេចពីកែវពិទ្ធុរ្យទាំងអស់. អ្នកដ៏

ចំរើនយករបស់ទាំងនេះផង ឱ្យអ្នកស្រុកដឹងព្រោះ ខ្ញុំជាទាសីអ្នកផង ។

ចោរប្រកែកថា បើអញធ្វើយ៉ាងនេះ ហងនឹងទៅប្រាប់ម្តាយឪពុកហង មិនខាន. អញពិតជាសម្លាប់ហើយហងកុំយំសោកខ្លាំងពេក. ហើយពោល គាថាថា:

**មា ពាណ្ណំ បរិនេតេសិ ខិប្បំ ពន្ធាច គណ្ណកំ
ន តុយ្ហំ ជិវិតំ អត្ថិ សព្វំ គណ្ណាតិ គណ្ណកំ ម**

ហងកុំយំខ្លាំងពេក. ចូរស្រាយបង្វិចទ្រព្យឱ្យឆាប់. ជីវិតហងគ្មានទេ អ្នកនឹងយករបស់ទាំងអស់ ។

នាងកុណ្ណសកេសីគិតថា ឱ ! កម្មនេះធ្ងន់ណាស់ហ្ន៎ ធម្មតាបញ្ជាក់ដែល បុគ្គលសាងសន្សំមកហើយ មិនមែនទុកស្មោស៊ីទេ គឺទុកដើម្បីពិចារណា ការពារភយន្តរាយ. ត្រូវអញល្ងងបញ្ហាសាកនឹងគាត់នេះលមើល ! ទើប ពោលអង្វរថា កាលដែលរាជបុរសចាប់បងចោទថាចោរហើយនាំទៅសម្លាប់ ខ្ញុំបានប្រាប់មាតា-បិតាខ្ញុំឱ្យៗ ប្រាក់ ១ ពាន់កហាបណោះទៅលោះបងនាំយក មកផ្ទះ. ខ្ញុំជាអ្នកមានឧបការៈតាំងពីពេលនោះមក ថ្ងៃនេះគួរបងធ្វើខ្លួនឱ្យ ប្រពៃ ខ្ញុំនឹងថ្វាយបង្គំលាស្លាប់ឥឡូវហើយ ។

ចោរអរណាស់ពោលថា ល្អហើយ ល្អហើយ ទើបឈររំបែរមុខទៅជ្រោះ ភ្នំឱ្យនាងថ្វាយបង្គំ ។ នាងដើរច្រក្សិណបុរសនោះបីជុំទើបថ្វាយបង្គំទិសទាំង ៤ ពោលរៀបរាប់ថា បពិត្រស្វាមី ការឃើញរូបលោកបងក៏រលត់ត្រឹមថ្ងៃនេះ លោកបងក៏ខានឃើញរូបខ្ញុំថ្ងៃនេះដែរ. ហើយនាងធ្វើអាការៈឱបរិតៗ ហាក់

ដូចជាមានអាល័យចំពោះរូបចោរជាស្វាមីពន់ពេក. បានឱកាសឈរពីក្រោយ
ខ្នងចោរដែលកំពុងធ្វេសប្រហែសហើយ ក៏យកដៃម្ខាងចាប់ក ដៃម្ខាងទៀត
ចាប់ស្លាបប្រជៀវចោរនោះ ហើយច្រានទំលាក់ទៅក្នុងជ្រោះភ្នំទៅ ។ ចោរ
ធ្លាក់ចុះមកប៉ះទង្គិចនឹងចង្កេះភ្នំដាច់ដោចខ្លួនប្រាណកំណាត់ៗ ទើបធ្លាក់មក
ដល់ដីក្សិណក្ស័យក្នុងពេលនោះឯង ។

ទេព្វាដែលអាស្រ័យលើភ្នំនោះ ក៏ឱ្យពរសាធុការដល់នាងកុណ្ណាលកេសី
គ្រប់គ្នា ដោយឧទានតាថា ថា:

ន សោ សព្វេសុ ឪវេនេសុ បុរិសោ មោរតិ បណ្ឌិតោ
ឥត្តិមិ បណ្ឌិតោ មោរតិ តត្ថ តត្ថ វិចគ្គុណោ ម
បុរសនោះមិនមែនមានប្រាជ្ញាសព្វទីវ៉ានទេ ឯស្រ្តីជាបណ្ឌិតមានបញ្ញា
សម្រាប់ពិចារណា រមែងមានក្នុងទីនោះ ។ ។

និពន្ធបណ្ឌិត
យិន វន្ត
ជំហានទី ១០



